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اقتصادی

وزیر نفت :

کشوری بابت فروش نفت به ایران بدهکار نیست
وزیر نفت درباره نوسانات قیمت نفت توضیح داد.  بیژن نامدار زنگنه در خصوص 
نشست مشترکش با اعضای فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس شورای اسلامی 
گفت: در خصوص تاثیرات صحبت های آقای ترامپ بر بازار جهانی نفت در این جلسه 

مباحثی مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.
وزیر نفت ادامه داد: بازار نفت صحبت های آقای ترامپ را نشنید چون اگر تهدیدهایی 
که رئیس جمهور آمریکا در مورد ایران مطرح کرد بخواهد عملی شود به این معنی 
بود که قیمت نفت به شدت با افزایش روبه رو می شد، این در حالی است که در یک 
هفته گذشته هیچ تغییر ویژه ای در روند فراز و نشیب بازار نفت ایجاد نشد. نامدار 
زنگنه تصریح کرد: میلیون ها نفر در بازار نفت موضع می گیرند و اینگونه نیست یک 
نفر یا یک دولت تکلیف بازار نفت را روشن کند بلکه بازیگران متعددی براساس منافع 
اقتصادی و تحلیل از وضعیت عرضه و تقاضا، سرنوشت را در بازار نفت تعیین می کنند 
و نوساناتی که قیمت هر بشکه نفت را در محدوده 30 سنت بالا و پایین می کرد 
جهش غیرقابل تائیدی در قیمت نفت نبود این در حالی است که اگر میزان کلانی 

از تولید از بازار نفت حذف شود قیمت نفت با افزایش قابل توجهی روبه رو می شود.
اظهارات ترامپ در بازار نفت جدی گرفته نشده است

وزیر نفت با بیان اینکه اظهارات ترامپ در بازار نفت جدی گرفته نشده است، گفت: 
کسی بابت فروش نفت به ایران بدهی ندارد اما مشکلاتی در خصوص جابه جایی 
درآمدهای حاصل از فروش نفت وجود دارد که برای حل آن درصددیم بخشی از 

بازارهای خود را از آسیا به اروپا تبدیل کنیم.

خزانه دار کل کشور:

ارزش دارایی های بلااستفاده دولت
 سر به فلک می زند

خزانه دار کل کشور با بیان اینکه دولت اموالی دارد که ارزش آنها چند هزار هزار 
میلیارد تومان برآورد شده است، گفت: در نظر داشته باشید که بسیاری از این اموال 

بلااستفاده مانده است.
سید رحمت الله اکرمی در اولین همایش مولدسازی و مدیریت دارایی های دولت 
اظهار کرد: جا دارد در این همایش یادی کنم از وزیر اقتصاد پیشین علی طیب نیا که در 
ابتدای حضورش در وزارت اقتصاد اولین کار اساسی که انجام داد، تدوین ماموریت های 
راهبردی وزارت اقتصاد بود. به این ترتیب قبل از اینکه بحث سند راهبردی مطرح شود، 
چشم انداز را تدوین کرد و سپس بر مبنای آن پروژه هایی تعریف شد که مولدسازی 
و مدیریت دارایی های دولت یکی از آنها بود. وی افزود: بسیاری از اموال دولت اکنون 
در حال شناسایی و ما پی برده ایم که از بسیاری از آنها به خوبی استفاده نشده است. 
در بعضی مواقع مشاهده می کنیم اموال و دارایی های بلوکه شده ای وجود دارند که 
استفاده نمی شوند و بعضی از جاها دولت با مشکل محدودیت روبروست. به این ترتیب 
ما نیاز داریم که به یک مدیریت یکپارچه در دارایی های دولت برسیم. امیدواریم با 
شناسایی بتوانیم به این مدیریت واحد برسیم. خزانه دار کشور افزود: اگر به یک مدیریت 
واحد برسیم می توانیم از دارایی های موجود استفاده کنیم و منابع و دارایی هایی که 
بدون استفاده مانده را مورد استفاده قرار دهیم. اکرمی همچنین گفت: خزانه داری 
کشور اکنون چند پروژه دارد که یکی از پروژه های آن شفاف سازی و هوشمندسازی 
عملیات مالی دولت است. دومین پروژه مدیریت دارایی های دولت است. پروژه دیگر 
هم مدیریت بدهی های دولت است. امیدواریم بتوانیم نظام جامعی را طراحی کنیم تا 
برای دستیابی به اهداف این پروژه ها اقدامات لازم صورت بگیرد. وی با اشاره به اهمیت 
موضوع حسابداری تعهدی گفت: از ابتدای ایجاد خزانه تاکنون حسابداری ما نقدی 
بوده، ولی اکنون توانسته ایم به حسابداری تعهدی برسیم و در نظر داریم نظام نوین در 
خزانه داری کشور را پیش ببریم. چشم انداز و اهداف کلان پروژه عبارتند از نهادینه سازی 
و استقرار مدیریت جامع، متمرکز و یکپارچه دارایی های دولت، ایجاد مجموعه اطلاعات 
از اموال غیرمنقول و منقول دولت، تبیین تعداد، میزان، ارزش دارایی های دولت و لحاظ 
آن در تراز مالی دولت، شناسایی ساختمان ها و فضاهای اداری و شفافیت ظرفیت اموال 
دولتی و ارتقای بهره وری دارایی های دولت. خزانه دار کشور همچنین بیان کرد که 
دارایی های دولت چه به معنی قوه مجریه باشد و چه دارایی های دولت به معنی اموال 

سه قوه باشد، باید دارایی ها احصا شده و ارزش گذاری شود.

پارسایی:

 نظام بانکداری کشور با یک طرح و لایحه 
اصلاح نمی شود

عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی اعتقاد دارد که مشکل 
نظام بانکداری کشور با طرح و لایحه برطرف نمی شود چرا که عزم جدی برای حل 

آن وجود ندارد. 
بهرام پارسایی با بیان اینکه نظام بانکداری کشور مشکلات متعددی دارد به وضعیت 
موسسات مالی و اعتباری اشاره کرد و گفت: برای بررسی علل وضعیت کنونی موسسات 
مالی و اعتباری باید ریشه یابی کنیم و مشخص شود که از روز اول چه کسانی اجازه 
ایجاد چنین موسساتی را داده اند یا حتی چه کسانی بدون مجوز به خودشان چنین 
اجازه ای داده اند. عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل ۹0 مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه اشخاص، گروه ها و نهادها به خود چنین اجازه ای داده اند که بدون مجوز، 
موسسات مالی راه اندازی کنند، ادامه داد: به نظر می رسد که عمده هدف آنها پول 
شویی و مسائل دیگر بوده است. نماینده مردم شیراز درمجلس دهم شورای اسلامی 
با تاکید براینکه برای حل مسائل موسسات مالی و اعتباری نیاز به جدیت داریم، اظهار 
داشت: به هر دلیلی اراده و جدیتی برای اصلاح نظام بانکداری وجود ندارد و همین امر 

باعث ایجاد مشکلات حاد برای دولت و جامعه سپرده گذاران شده است.
دولت ها در سیستم بانکداری دخالت می کنند

وی با بیان اینکه در ابعاد دیگر نیز با مشکل بانکداری مواجه هستیم، بیان داشت: از 
سوی دیگر شاهد دخالت دولت ها در سیستم بانکداری هستیم، به طور نمونه دولت 
گذشته شبانه از بانک ها برداشت کرده است، این کار استقلال بانک ها را زیر سوال می 

شود به نظر می رسد باید استقلال بانک ها بیشتر از وضع فعلی باشد.
بانک ها به سمت بنگاه داری رفته اند

این نماینده مجلس با بیان اینکه سیستم بانکداری ایران با سیستم بانکداری در دنیا 
متفاوت است، گفت: متاسفانه بانک های ما به سمت بنگاه داری رفته اند و با پول های 
کلانی که در آن سپرده گذاری می شود به سمت حضور و سرمایه گذاری در بخش 
های اقتصادی می شوند. پارسایی اعتقاد دارد این روند با سیستم بانکداری اسلامی و 
غیر اسلامی همخوانی ندارد. وی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با تاکید 
براینکه وضعیت بانک های کشور بحرانی است، عنوان کرد: حل مشکلات بانکی کشور 
اراده جدی و همت همگانی می طلبد بنابراین با یک طرح و لایحه نمی توان آن را 
حل کرد بلکه مدیریت، برنامه ریزی و توجه به تجریبات کشورهای موفق در این زمینه 
می خواهد. این نماینده مجلس با اشاره به بنگاه دار شدن بانک ها، گفت: علت بنگاه 
داری بانک ها نبود تعریف دقیق از وظایف بانکی است، به نظر می رسد که بانک ها 
بدون محدودیت و آزادانه فعالیت داشته اند. عضو هیات رئیسه کمیسیون اصل ۹0 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید تحول مثبتی در سیستم نظام بانکداری 
کشور ایجاد کرد، تاکید داشت: مردم هزینه بهم ریختگی بانکی، نبود برنامه درست و 

عدم هماهنگی بین نهادها را پرداخت می کنند.

رئیس کل بیمه مرکزی ایران  اعلام کرد

افزایش 3۰ درصدی نرخ بیمه شخص ثالث 
برای رانندگان حادثه ساز 

رئیس کل بیمه مرکزی ایران گفت: نرخ بیمه شخص ثالث برای رانندگان حادثه ساز 
و خطر آفرین تا 30 درصد بیشتر از سایر رانندگان است.

عبدالناصر همتی افزود : هدف از اجرای نرخ جدید بیمه براساس ماده 18 قانون بیمه 
شخص ثالث ، بهبود کیفیت رانندگی و کمک به کاهش حوادث ناشی از رانندگی در 
کشور است. وی با بیان اینکه نرخ حق بیمه شخص ثالث متناسب با وضع راننده و 
تعهداتی که هنگام رانندگی برای خود و جامعه ایجاد می کند ، خواهد بود ، گفت 
: پیش بینی شده است نرخ بیمه شخص ثالث کسانی که تخلف آنها منجر به نمره 
منفی و ثبت در راهنمایی و رانندگی می شود ، تا 30 درصد بیشتر می شود و 
در مقابل نرخ بیمه کسانی که دوره های رانندگی ایمن را نزد راهنمایی و رانندگی 
بگذرانند تا 10 درصد کاهش می یابد. وی با بیان اینکه با ابلاغ این قانون تا چند روز 
آینده ، نرخ بیمه شخص ثالث با قیمت های جدید محاسبه و به اجرا گذاشته می شود 
، گفت :  انواع و اقسام جرائم و تخفیف ها در قانون جدید پیش بینی شده است ؛ پیش 
از این اگر کسی 7 تا 10 سال تخلف نداشت با یک بار تصادف تمام تخفیف ها از بین 
می رفت ولی در قانون جدید پیش بینی شده است بخشی از تخفیف ها از بین برود.

همتی اظهار کرد : نرخ جدید بیمه شخص ثالث در مجموع کمک می کند رانندگی 
بهتری در کشور انجام و حق بیمه مقداری واقعی تر و عادلانه تر شود.

همتی با بیان اینکه تقسیط ها ، جریمه ها و تخفیف های بیمه در ماده 18 مشخص 
می شود ، گفت : آئین نامه این قانون که 11 ماده و چندین تبصره دارد هفته گذشته 

به تصویب دولت رسید.

رییس کانون عالی شوراهای اسلامی کار معتقد است تا وقتی تفکر کارفرمایان 
درباره تعریف حداقل های زندگی کارگران اصلاح نشود، دستمزد کارگران واقعی 
نمی شود و جای خالی پیمانهای دسته جمعی در کشور همچنان احساس خواهد 

شد.
اولیا علی بیگی در گفت وگو با ایسنا، درباره وجود پیمانهای دسته جمعی در 
کشورهای دیگر اظهار کرد: در کشورهای دیگر کارفرمایان به درک واقعی از 
وضعیت کارگران رسیده اند و پذیرفته اند که باید به معیشت و حقوق کارگران 
احترام بگذارند، به همین دلیل در قالب مجموعه قوانین و مقرراتی تحت عنوان 
پیمانهای دسته جمعی مطالبات اولیه خود را پیگیری و اجرایی می کنند ولی در 
کشور ما بسیاری از کارفرمایان هنوز به این درک نرسیده اند که برای کارگر به 

عنوان یک انسان باید حداقل هایی در نظر گرفته شود.
وی افزود: بعضا در رسانه ها اعلام می شود که کارگران مشکلی با کارفرمایان 
ندارند اما اعتقادم این است که در بحث دستمزد با کارفرمایان مشکل داریم و اگر 

امروز دستمزد کارگران درصدی افزایش می یابد با تدبیر وزیر کار اتفاق می افتد.
علی بیگی تصریح کرد: متاسفانه بعضا کارفرمایان تصور می کنند که باید گره 

مشکلات خود را با دستمزد کارگران باز کنند و هنگام تعیین مزد مشکلاتشان را 
پیش می کشند در حالی که حقوق کارگر ارتباطی به مشکل کارفرما ندارد و کارگر 
به خوبی از وضعیت کارگاه و کارفرمای خود با خبر است و مشکل او را مشکل خود 
می داند.رییس کانون عالی شوراهای اسلامی کار با بیان اینکه در بحث پیمانهای 
دسته جمعی اقدام قابل توجهی در کشور صورت نگرفته است،  افزود: در حال 
حاضر حداقل مزد یک کارگر با مزایای جانبی یک میلیون و ۲00 هزار تومان است 
ولی اگر شورای عالی کار امسال مشخص نکند که حداقل مزد چقدر افزایش پیدا 
می کند کارفرمایان حاضر نمی  شوند همان حداقل را هم بدهند لذا تا این تفکر 

اصلاح نشود نباید انتظار انعقاد پیمانهای دسته جمعی را داشته باشیم.
وی یکی دیگر از خلاهای پیمانهای جمعی در کشور را اطلاق عنوان سیاسی 
کاری به مطالبات صنفی کارگری ذکر کرد و گفت: متاسفانه هر اقدام صنفی که با 
هدف دفاع از حقوق حداقلی و به اشکال مختلف از سوی جامعه کارگری صورت 
می گیرد، تعبیر سیاسی پیدا می کند و به آن انگ سیاسی زده می شود به همین 
دلیل نیازمند اصلاح و تغییر برخی رویکردها و دیدگاه ها هستیم و این امر تا مدتها 

زمان می برد.

رییس کانون عالی شوراهای اسلامی کار:

گره مشکلات کارفرمایان با مزد کارگران باز نمی شود 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 13۹66033000۲01۹7۲7 مربوط به پرونده کلاسه 13۹1114430001006414 آقای رحمن خدا امیدی 
فرزند نظرعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۲/61 مترمربع پلاک شماره 106 
و 107 فرعی از ۲۲75 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمد فرهادی.)م 

الف 5454(
۲- رای شماره 13۹66033000۲001654 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲00۹۲1۹ آقای سید محمد حسینی 
فر فرزند سیدرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت 144 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲333 و۲334 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی )م الف 

)5414
3- رای شماره 13۹66033000۲01۹۲46 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲0037۲5 آقای محرم تیموری فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت 176 مترمربع پلاک شماره  فرعی از باقیمانده 
۲38۲- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فاطمه چای پز و عذری دیمکاران 

ورثه غلام چای پز.)م الف 5418(
4- رای شماره 13۹56033000۲043063 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲017۲3۲ آقای محمود میرزائی 
فرزند اورجعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 107 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 
1856 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از کبری موسوی حرمی .)م الف 5408(

5- رای شماره 13۹66033000۲01۹541 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲014۲07 آقای حسنعلی فلاحی 
فرزند یحیی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹8/35 مترمربع پلاک شماره 1/85 
فرعی از ۲۲44- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای براتعلی کوخواهی 

.)م الف 5463(
6- رای شماره 13۹66033000۲015706 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲007330 آقای حسین آمره بزچلوئی 
فرزند ابوالحسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹۲/50 مترمربع پلاک شماره  فرعی 

از 1۹55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف علی افسر.)م الف 5458(
7- رای شماره 13۹66033000۲001134 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲01601۹ آقای محمدرضا چراغعلی 
گل فرزند عظیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 48/43 مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی 

از ۲۲81 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد دارابی .)م الف 4738(
8- رای شماره 13۹66033000۲01۹85۲ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲00۹611 آقای جبرائیل فراوان 
مهینی فرزند ماشاء اله درسه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 1۲6 مترمربع 
پلاک شماره  فرعی از 1۹55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین 

افسر فرزند حسین افسر.)م الف 5444(
۹- رای شماره 13۹66033000۲01۹851 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲00۹608 آقای مصطفی فراوان فرزند 
ماشاء اله در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 1۲6 مترمربع پلاک شماره  
فرعی از 1۹55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین افسر فرزند 

حسین افسر .)م الف 5448(
10- رای شماره 13۹66033000۲01۹543 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۲11443000۲00444۹ آقای علی ده نمکی فرزند 

محمدتقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره ۲/15۲ فرعی از 
۲305 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از احمدعلی خوش سیما .)م الف 5454(

11- رای شماره 13۹66033000۲015670 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲006340 آقای حسن بیات بخش 
فرزند حسین رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده  به مساحت  76/5۲ مترمربع پلاک شماره ۲ 
و3 فرعی از ۲۲81 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمد دارابی 4 متر 
از پلاک ۲۲81/۲ اصلی و اسداله سعادت 4 متر از پلاک ۲۲81/۲ اصلی و حشمت اله الملوک بیگدلی مابقی از پلاک ۲۲81/3 

اصلی خریداری کرده است .)م الف 51۲4(
1۲- رای شماره 13۹66033000۲01۹745 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲015637 آقای رضا کریمی مهر 
فرزند بمانعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 160/65 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲5۹3- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 5474(

13- رای شماره 13۹66033000۲0113۹8 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲010067 آقای سیدحسن حسینی 
فرزند سید اسمعیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲143 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از صحبت اله فرجی .)م الف 54۹۲(
14- رای شماره 13۹66033000۲017315 مربوط به پرونده کلاسه 13۹۲11443000۲00۲667 آقای محسن چراغی 
فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۹1 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 1777 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 5468(
15- رای شماره 13۹66033000۲017۲51 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲00۹761 آقای رحیم صادقی 
فرزند کاظم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲5/3 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 

1۹55 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از طرف عباس افسر .)م الف 5478(
16- رای شماره 13۹66033000۲01۹4۲۹ مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲008330 آقای علیرضا یوسفی 
فرزند مرتضی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65 مترمربع پلاک شماره 1/1۹ 
فرعی از 18۹8 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی برابر سند قطعی .)م الف 

)5484
17- رای شماره 13۹66033000۲011868 مربوط به پرونده کلاسه 13۹111443000۲0131۹0 آقای لطف اله کودزری 
فرزند شمس اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره  فرعی 
از ۲143 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اقدس حسین پور پروین .)م الف 

)54۹7
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/16 
تاریخ انتشار دوم: 1396/08/01
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001006۲۹3 شماره  رای   -1
13۹5114430001000331 آقای قدرت اله نظامی فرزند ابوالفضل در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 11561 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی اسناد رسمی .)م الف 5۲58(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001010408 شماره  رای   -۲
13۹۲114430001001۲38 خانم ام البنین مخزونی فرزند فائق در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 155/50 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 10446 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5434(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001010۲11 شماره  رای   -3
13۹5114430001000۹84خانم معصومه محلوجی مومن آبادی فرزند جواد در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 140 مترمربع پلاک شماره 10456 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از خانم ذکری حقی مطلق .)م الف 54۲8(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001010668 شماره  رای   -4
ششدانگ  در  محمدرضا  فرزند  عابدی  حامد  آقای   13۹6114430001000۲40
یکباب ساختمان به مساحت 1۲0 مترمربع پلاک شماره 104۲7 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری از محمدرضا عزیز 
زادگان نسبت به 80 سهم و عذرا کلهری نسبت به 40 سهم  .)م الف 53۹7(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001010678 شماره  رای   -5
13۹۲11443000100151۲ آقای رضا نصرتی مومی وندی فرزند علی حسین در 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 100 مترمربع پلاک شماره 10861 اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از محمد مهدی اشراقی  .)م الف 5488(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹660330001007644 شماره  رای   -6
اصغر در ششدانگ  فرزند  ناطقی مطلق  علی  آقای   13۹5114430001001480
یکباب ساختمان به مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 10۲75 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)54۹۹
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹66033000101034۹ شماره  رای   -7
13۹511443000100۲03۹ آقای احمد زنجیران فرزند حیدرعلی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 150 مترمربع پلاک شماره 113۹5/۹0 اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م 

الف550۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹66033000100۹117 شماره  رای   -8
13۹6114430001000377 آقای علی عطاریان قراملکی فرزند محمد در ششدانگ 

یکباب ساختمان به مساحت ۲48/47 مترمربع پلاک شماره 15۹ فرعی از 105۹6 
و 105۹7 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

اسناد  رسمی .)م الف 54۹4(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13۹66033000100۹58۲ شماره  رای   -۹
ششدانگ  در  داود  فرزند  زاد  نیک  مجیدرضا  آقای   13۹6114430001000073
یکباب ساختمان به مساحت ۹۲/۲6 مترمربع پلاک شماره 10415 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

عباس اسحاقی. .)م الف 550۹(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم 
و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/16
تاریخ انتشار دوم: 1396/08/01
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

جامع  لایحه  کرد:  اعلام  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
مدیریت دارایی های دولت در خزانه داری کل کشور در 
دست تدوین است تا برای طی مراحل قانونی به هیات 

وزیران ارسال شود. 
»مسعود کرباسیان« روز یکشنبه در همایش مولدسازی 
و مدیریت دارایی های دولت در سالن همایش های رازی 
با یادآوری اینکه در همه کشورها ثروت ملی در اختیار 
دولتهاست، اظهار داشت: این امر در کشورها بسته به آزاد 
بودن اقتصاد، شدت و ضعف دارد و کشورهای نفت زده ای 

مانند ایران، سهم دولت بیشتر است.
وی با بیان اینکه دولت به نمایندگی از مردم امانتدار این 
اموال است و باید برای رشد اقتصادی جامعه آنها را به کار 
بگیرد، اظهار داشت: باید با مدیریت این دارایی ها، بدهی 
ها را مدیریت کرد نه اینکه این حجم بالای بدهی ها را 

داشته باشیم.
افزایش یک درصدی  اینکه  با بیان  وزیر امور اقتصادی 
در بازدهی دارایی های عمومی، یک درصد رشد ناخالص 
داخلی را به همراه دارد، اظهار داشت: حتی در قانون اساسی 

نیز به ارتقای نظام اداری اشاره دارد.
وی اصلاح و تقویت همه جانبه نظام مالی کشور را از 
رویکرد های سیاست های ابلاغی نظام اداری برشمرد و 
اظهار داشت: در سیاست های ابلاغی رییس جمهوری به 
وزیران دولت دوازدهم، به شفافیت نظام اداری و مالی تاکید 

شده است.
از  افزود: رییس جمهوری  دارایی  و  اقتصادی  امور  وزیر 
وزارت امور اقتصادی و دارایی مدیریت مطلوب دارایی های 

دولت و افزایش کارایی آنها را مطالبه کرده است.
اینکه مدیریت دارایی های دولت در  با بیان  کرباسیان 
گذشته مغفول مانده بود، گفت: آنقدر اقتصاد کشور نفت 
زده بود که توجهی به این اموال و دارایی ها نمی شد و به 
مثابه کوه یخی بود که نه تنها قله آن بیرون مانده بود و 

بقیه دیده نمی شد.
وی اظهار داشت: در گام نخست باید مالکیت دولت بر این 

اموال مشخص شود و باید اسناد اموال به نام دولت زده شود 
و دستگاهها به نیابت از دولت آنها را در اختیار داشته باشند.
کرباسیان با بیان اینکه مدیریت این دارایی ها از دولت 
یازدهم در دستور کار قرار گرفت، اظهار داشت: یکی از پروژه 
های کلیدی وزارت امور اقتصادی در دولت های یازدهم 
و دوازهم مدیریت دارایی های دولت است که با جدیت 

پیگیری می شود.
وی با برشمردن 33 پروژه ای که در قالب اقتصاد مقاومتی 
به وزارت امور اقتصادی و دارایی محول شده است، گفت: 
برنامه زمان بندی برای اجرای همه این پروژه ها تدوین شده 

و به طور هفتگی پیشرفت آنها رصد می شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: ایجاد نظام بنگاه 
داری نوین دولتی و سامانه یکپارچه شرکت های دولتی، دو 
پروژه دیگری هستند که به موازات مولدسازی و مدیریت 
در دست  کشور  کل  داری  خزانه  در  دولت  های  دارایی 

اجراست.
وی برقراری انضباط مالی و کاهش وابستگی بودجه به نفت 
را هدف اصلی در اجرای مدیریت دارایی های دولت برشمرد 
و گفت: بیش از 350 هزار رکورد اطلاعاتی از دارایی های 
دولت ثبت شده است. وی درباره ارزشگذاری این اموال نیز 
گفت: تعداد صفرهای این دارایی ها به قدری زیاد است که 

باید گفت ما نمی دانستیم اینقدر پولدار هستیم.
وی اظهار داشت: امروز اموال بسیاری از دستگاه ها بلا 
استفاده مانده اند که می توانند پشتوانه انتشار صکوک برای 
اجرای طرح های عمرانی باشد که این رویه کارایی دارایی 

های دولت را افزایش می دهد.
کرباسیان با یادآوری اینکه ۲.7 درصد از رشد اقتصادی 8 
درصدی پیش بینی شده در برنامه ششم باید از محل بهره 
وری تامین شود، گفت: توسعه دولت الکترونیک و اصلاح 
نظام اداری رویه های دیگری است که می تواند به ارتقای 

بهره وری بینجامد.
کرباسیان با اشاره به راه اندازی سامانه اطلاعات دارایی 
های دولت اظهار داشت: تاکنون 3400 دستگاه اطلاعات 
اموال خود را در این سامانه ثبت کرده اند و امیدواریم بقیه 

دستگاه ها نیز به سرعت به این سامانه بپیوندند.
وزیر اقتصاد گفت: این سامانه می تواند اموال مازاد دولت را 

شناسایی کند و تعیین تکلیف کند.
در  در سراسر کشور  بسیاری  اراضی  اینکه  بیان  با  وی 
تملک دولت است، گفت: اگر این اراضی شناسایی و برای 
کاربردهای دیگری در راستای سیاست های دولت نظیر 
ساخت خانه به کار گرفته شود، می تواند کمک بزرگی به 

دولت و مردم کند.
وزیر اقتصاد با برشمردن برنامه های آتی این وزارتخانه 
اظهار داشت: تدوین لایحه جامع مدیریت دولت در دست 

تدوین است که در آینده به هیات وزیران ارایه می شود.
وی ایجاد الزام قانونی و آیین نامه خاص برای ثبت کل 
اموال دولتی در سامانه سادا و برآورد ارزش دارایی های ثبت 
شده در این سامانه را از دیگر برنامه های این وزارتخانه در 

زمینه بهینه سازی اموال دولت دانست.
وی پیشگیری از بلوکه شدن اموال دولت و اعمال مدیریت 
دارایی های دولت در قانون محاسبات عمومی، بهره گیری 
از منابع دولتی و مولد سازی منابع دولتی به عنوان ابزار 
تامین مالی دولت در قالب ترهین، صکوک، اجاره و استجاره 
دیگر برنامه هایی است که می توان به رونق بازار سرمایه 

نیز بینجامد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: ما برای رونق اقتصاد 

کشور به بازار سرمایه نیاز داریم و باید به آن توجه کنیم.
وی با اشاره به اینکه بخشی از منابع بانکی حبس شده 
است، گفت: بازار سرمایه ابزارهای وثیقه گذاری نیاز دارد که 

اینهمه دارایی دولت می تواند وثیقه خوبی است.
وی تاکید کرد: نباید اوراق دولتی را بر مبنای تعهد دولت 
صادر کنیم در حالی که اینهمه دارایی در اختیار دارد و می 

توان از آنها بهتر استفاده کرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 نباید اوراق دولتی را بر مبنای تعهد دولت صادر کنیم 
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نوجوانان ایران پس از بازی های چشم نوازی که در جام جهانی به نمایش گذاشتند 
در دیدار یک چهارم نهایی موفق نشدند از پس اسپانیا بربیایند و در نهایت با جام جهانی 

وداع کردند.
نوجوانان ایران پس از حضور در جمع هشت تیم برتر جام جهانی نتوانستند به شگفتی 
سازی خود ادامه دهند و در نهایت بازی را به تیم قدرتمند اسپانیا واگذار کردند و در 
مرحله یک چهارم نهایی حذف شدند تا پس از بازی های خوبی که به نمایش گذاشته 

بودند نتوانند به جمع چهار تیم برتر جام راه پیدا کنند.
مرحله یک هشتم نهایی، یکشنبه ۹6/07/30، ساعت 15، ورزشگاه جواهر لعل نهرو 

شهر کوچی
داور: جری وارگاس )بولیوی(                       کمک ها: خوان پابلو مونتانو و خوزه 

آلبرتو آنتلو )بولیوی(
کارت زرد:

آنتونیو بلانکو)40(- خوزه لارا)7۲( از اسپانیا
محمد قادری)4۲( از ایران

تیم نوجوانان ایران: 
علی غلامزاده، طاها شریعتی، امیر حسین اسماعیل زاده، علی ستاوی، احمدرصا 
جلالی)70 امیر خدامرادی(، محمد غبیشاوی، محمد شریفی، امیر حسین حسین 
زاده)65 محمد سرداری(، محمد قادری)6۲ سعید کریمی(، وحید نامداری و الله یار 

صیادمنش
سرمربی: عباس چمنیان
تیم نوجوانان اسپانیا: 

آنتونیو  ویکتو چست،  میراندا، هوگو گیلامون،  ژوامی، خوان  متئو  فرناندز،  آلوارو 
بلانکو)6۹ خوزه لارا(، فران تورس، محمد مخلص، آبل رویز، سرجیو گومز)65 آلوارو 

گارسیا(، سزار گیلبرت
سرمربی: سانتی

شرح گل ها:
ایران 0 اسپانیا 1)دقیقه 13، آبل رویز(: حملات چند دقیقه ای اسپانیایی بالاخره 
نتیجه داد و ضربه اول اسپانیایی ها توسط مدافعان ایران دور شد اما شوت ستاره این 

تیم یعنی آبل رویز از درون محوطه جریمه درون دروازه ایران جا گرفت.
ایران0 اسپانیا ۲)دقیقه 60، سرجیو گومز(: گلزن تیم اسپانیا کنج دروازه ایران را نشانه 

گرفت و با سوپرشوتی دیدنی دروازه ایران را برای دومین بار باز کرد.

ایران 0 اسپانیا 3 )دقیقه 67 فران تورس(: همکاری اسپانیایی ها از از جناح راست 
مدافع ایران را غافگیر کرد و در نهایت پاس موها درون محوطه شش قدم به تورس 
رسید و او نیز با پرتاب کردن خود موفق شد ضربه ای دقیق بزند و دروازه ایران را برای 

سومین بار باز کند. 
ایران 1 اسپانیا 3 )دقیقه 70، سعید کریمی(: بازیکن تعویضی عباس چمنیان تنها 
دقایقی پس از حضور در میدان موفق شد از فرصت به دست آمده نهایت استفاده را ببرد 

و با ضربه ای از درون محوطه جریمه دروازه حریف را برای اولین بار باز کند.
شرح بازی:

نوجوانان ایران پس از بازی های خوبی که در این جام به نمایش گذاشتند در دیدار 
مرحله یک چهارم نهایی مقابل اسپانیا نتوانستند به نتیجه قابل ذکری برسند و در نهایت 

با جام جهانی وداع کردند. 
بازی در 10 دقیقه ابتدایی با محک زدن شرایط توسط دو تیم پیش رفت اما خیلی 
زود و پس از گذر از این دقایق اسپانیایی ها فشار را روی دروازه ایران زیاد کردند و موفق 
شدند پس از چند حمله به گل برسند و دروازه ایران را باز کنند. نکته قابل توجه اینکه 
پس از این گل نوجوانان ایران کماکان به بازی دفاعی خود ادامه دادند و به طور کامل 
توپ و میدان را در اختیار اسپانیایی ها گذاشتند تا بتوانند از دروازه خود دفاع کنند و 
در این میان چند بار نیز دروازه بان و مدافعان ایران مانع از فروپاشی بیشتر دروازه شد. 
بازی برتر اسپانیایی ها باعث شد تا این تیم 7۲ درصد از مالکیت توپ را در نیمه اول 
از آن خود کند اما نوجوانان ایران تمام تلاش خود را به کار بستند تا تنها یک بار اسیر 

حریف خود شوند. 
برخلاف تصوری که از تغییر تاکتیک ایران در نیمه دوم می شد نوجوانان ایران باز هم 
با بازی دفاعی نیمه را آغاز کردند و تمایلی به حضور در زمین حریف نداشتند. همین 
اتفاق باعث شد تا آنها خیلی زود گل های دوم و سوم را دریافت کنند و با نتیجه سنگین 

تری از حریف خود عقب بیفتند. 
پس از این دو گل بود که نوجوانان ایران تصمیم گرفتند کمی پیش بروند و شکست 
خود را در این بازی کم رنگ تر کنند و خیلی جالب است که با اولین حملات خود 
خیلی زود گل اول را به ثمر رساندند و توانستند فاصله را با این تیم کمتر کنند. پس از 
گلزنی ایران بازی با توازن بیشتری پیش رفت و دو تیم چند بار دیگر دروازه یکدیگر را 
تهدید کردند اما در نهایت اتفاق خاصی نیفتاد تا در روزی که نوجوانان ایران از کیفیت 

همیشگی خود دور بودند بازی را با شکست و حذف از رقابت ها به پایان برسانند.
دقایق حساس:

 دقیقه 10 - حمله سریع اسپانیایی ها روی دروازه ایران اولین فرصت جدی این 
بازی را به وجود آورد اما ارسال بازیکنان این تیم با واکنش غلامزاده از روی دروازه 

ایران دور شد. 
دقیقه 10 - کاپیتان سرخ پوشان ضربه برگشتی را با شوتی محکم به سوی دروازه 

ایران زد اما این توپ با فاصله کمی از کنار دروازه به بیرون رفت. 
دقیقه 1۹ - ارسال بلند اسپانیایی ها با ز هم با دفع مدافعان ایران از روی دروازه دور 
شد اما شوت راه دور مهاجم این تیم با فاصله کمی از بالای دروازه ایران به بیرون رفت.
دقیقه ۲6 - در حالیکه نوجوانان ایران حمله ای روی دروازه اسپانیایی ها تدارک نمی 
بینند آنها هر از گاهی با ضربه ای دروازه نوجوانان را تهدید می کنند مانند همین دقیقه 

که خروج به موقع غلامزاده، مانع از رسیدن توپ به دروازه ایران شد. 
دقیقه 34 - پاس رو به بیرون اسپانیایی ها درون محوطه جریمه خطرساز شد اما 

غلامزاده بازهم اقدام به دفع توپ کرد اما ضربه توپ برگشتی را نیز راهی کرنر کرد. 
دقیقه 40 - اولین حمله ایران در این دقیقه روی داد و ضربه محکم مهاجم ایران 
دروازه اسپانیایی ها را به شدت تهدید کرد اما این توپ توسط مدافعان این تیم دور شد. 
دقیقه 4۲ - بازهم اسپانیایی ها مجموعه حملات خود را روی دروازه ایران آغاز کردند 

اما دو سه ضربه پیاپی این تیم توسط مدافعان ایران بلوکه شد.
دقیقه 46 - اولین حمله بازی در نیمه دوم توسط اسپانیایی ها شکل گرفت و شوت 

سنگین مهاجم این تیم توسط مدافعان ایران بلوکه شد. 
دقیقه 4۹ - یکی از معدود حملات ایران در این دقیقه صورت گرفت و شوت مهاجم 

ایران با برخورد به زمین در اختیار گلر اسپانیا قرار گرفت. 
دقیقه 51 - حمله خطرناک اسپانیایی ها با واکنش به موقع و سیو خوب غلامزاده 

راهی کرنر شد.
دقیقه 56 - پاس رو به بیرون اسپانیایی ها باز هم دروازه ایران را با خطر روبرو کرد اما 

دروازه ایران زودتر از حریف  به توپ رسید. 
دقیقه 6۲ - شوت راه دور طاها شریعتی از بالای دروازه اسپانیا به بیرون رفت. 

دقیقه 66 - حرکت نوجوانان ایران از کناره راست زمین آغاز شد و پاس رو به بیرون 
بازیکنان که می توانست باعث فروپاشی دروازه اسپانیا شود توسط مدافع این تیم راهی 

کرنر شد. 
دقیقه 83 - حرکت دیدنی صیادمنش با پاس رو به بیرون او ادامه یافت و ضربه 
سرداری می توانست دومین گل را برای ایران در بر داشته باشد اما دروازه بان اسپانیایی 

با سیو به موقع خود توپ را راهی کرنر کرد.

سلطانی فر:

 در مورد محرومیت پرسپولیس و طارمی لازم 
باشد ورود می کنیم

وزیر ورزش و جوانان گفت: اگر اصلاحات اساسنامه در زمان مقرر برسد، انتخابات کمیته 
با اساسنامه جدید برگزار می شود و اگر اساسنامه اصلاحی نرسد، انتخابات را با اساسنامه 
قدیم برگزار می کنیم. مسعود سلطانی فر در حاشیه جلسه شورای عالی ورزش همگانی و 
در مورد انتخابات کمیته ملی المپیک گفت: اگر اصلاحات اساسنامه در زمان مقرر برسد، 
انتخابات کمیته با اساسنامه جدید برگزار می شود و اگر اساسنامه اصلاحی نرسد، انتخابات را 
با اساسنامه قدیم برگزار می کنیم. در هر صورت انتخابات در زمان تعیین شده و بدون تاخیر 
برگزار می شود. وی ادامه داد: آمار کسانی که ورزش می کنند، از ۲1 درصد بیشتر است، اما 
ما نمی توانیم خانه و ساختمان مردم را که در آنها می توانند ورزش کنند، پایش کنیم. این 
بخش از کسانی که ورزش می کنند، حساب نمی شود. وزیر ورزش و جوانان درباره افزایش 
بودجه مرتبط با ورزش همگانی، عنوان کرد: امسال تا جایی که بشود افزایش می دهیم و 
سال آینده نیز این بودجه با توجه به افزایش بودجه ای که برای وزارت ورزش است، زیاد 
خواهد شد.  سلطانی فر درباره محرومیت باشگاه پرسپولیس و مهدی طارمی گفت: چیزی 
نمی دانم. این را از فدارسیون فوتبال بپرسید. خود فدراسیون باید این موضوع را پیگیری 
کند و اگر لازم شد ما انجام می دهیم و ورود می کنیم.  وی در خصوص استعفای علی 
مرادی از ریاست فدراسیون وزنه برداری اظهار داشت: من چیزی در این باره نشنیده ام. این 
موضوع را از شما می شنوم.  وزیر ورزش در خصوص موضوع اداره فدراسیون ها با سرپرست 
که خودش پیش از این تاکید کرده بود چنین شرایطی نباید وجود داشته باشد، گفت: در 
موضوع فدراسیون بوکس باید بگویم که ناطق نوری خودش استعفا داد و ما نمی توانستیم 
امور فدراسیون را بدون انتخاب سرپرست ادامه بدهیم. در سایر موارد نیز فدراسیون هایی 
که با سرپرست اداره می شوند را در حال برنامه ریزی هستیم تا انتخابات شان برگزار شود. 

ضمن اینکه موضوع سرپرستی هم گاهی اوقات به وجود می آید.

شوک کمیته اخلاق به سرخابی های پایتخت

مسلمان و غفوری دربی را از دست دادند
بعد از صدور حکم علیه بازیکنان خاطی تراکتورسازی و محرومیت سنگین برای آنها این 
بار کمیته اخلاق به سراغ ستاره های سرخابی رفت تا در استانه دربی شوک بزرگی به 
طرفداران این دو تیم وارد شود. جنجال هایی که طی روزهای گذشته پیرامون موضوع 
قلیان کشی و استفاده از دخانیات در فضای فوتبالی به راه افتاده بود در نهایت باعث و 
بانی محرومیت موقت دو ستاره استقلال و پرسپولیس در آستانه دربی 85 تهران شد تا 
آنها حضور در این بازی بزرگ را از دست بدهند. کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال که چند 
روز پیش با محرومیت طولانی مدت دو بازیکن تراکتورسازی در ماجرای چاقوکشی در 
تمرینات این تیم خودی نشان داد و باعث شد تا نام این کمیته بار دیگر بر سر زبان ها 
بیافتد این بار با محرومیت محسن مسلمان و وریا غفوری از حضور در میادین فوتبال تا 
اطلاع ثانوی شوک بزرگی به دو تیم مطرح پایتخت در آستانه رویارویی روز پنجشنبه 
وارد کرد. محرومیتی که نشات گرفته از لو رفتن تصاویری عجیب از این بازیکنان در 
فضای مجازی در حال کشیدن قلیان است تا کمیته اخلاق که مدعی شده بود به شدت 
با استعمال دخانیات در فضای ورزش و بین بازیکنان حرفه ای مبارزه خواهد کرد با صدور 
حکم محرومیت موقت این دو ستاره استقلال و پرسپولیس استارت رسمی خود برای 
ریشه کن کردن این ماجرا را بزند. کمیته  اخلاق با صدور این حکم اعلام کرد که در 
روزهای آینده به بررسی پرونده این دو بازیکن خواهد پرداخت تا محرومیت قطعی شان 
را مشخص کند اما تا آن روز نه محسن مسلمان نه وریا غفوری حق همراهی تیم های 
باشگاهی خود در هیچ رقابت رسمی را نخواهند داشت از همین رو با محرومیت آنها هم 
طرفداران هم مربیان دو تیم با شوک بزرگی روبرو خواهند شد. حال باید منتظر ماند و دید 
واکنش دو باشگاه بزرگ تهران به این حکم کمیته اخلاق چه خواهد بود به خصوص بعد از 
موضعی که این دو بازیکن طی روزهای گذشته در قبال منتشر شدن این تصاویر و فیلم ها 
در گفتگو با "ورزش سه" داشتند. وریا غفوری ستاره ملی پوش استقلال با صراحت مدعی 
شده بود این تصاویر جعلی و نادرست است چون برخی با فتوشاپ تصویر او را در کنار 
قلیان منتشر کردند در حالی که او هیچ علاقه ای به این کار ندارد ضمن این که محسن 
مسلمان هم مدعی شده بود فیلم منتشر شده برای دو سال پیش او بوده و اخیرا هیچ گاه 

اقدام به کشیدن قلیان نکرده است.

 زورمان به لاروخا نرسید

ایران 1-  اسپانیا 3؛ شکست در نبرد فوق سنگین

جلسه شورای تأمین استان تهران در خصوص برگزاری بازی پرسپولیس و استقلال برگزار و قرار شد درهای ورزشگاه ساعت 1۲ باز شود.
جلسه شورای تأمین استان تهران درباره  بازی پرسپولیس و استقلال در هفته دهم لیگ برتر فوتبال امروز )یکشنبه( در محل استانداری تهران برگزار و در خصوص 

ابعاد مختلف برگزاری این بازی که قرار است روز پنجشنبه هفته جاری )4 آبان( برگزار شود، بحث و تصمیم گیری شد.
سعید فتاحی، مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ در این باره به تسنیم گفت: همه تدابیر لازم برای برگزاری این مسابقه لحاظ شده و اتوبوس و مترو در روز بازی 

در اختیار هواداران خواهند بود. با توجه به اینکه بازی ساعت 16:40 برگزار می شود انتظار می رود تماشاگران آمدن به ورزشگاه را به لحظه های آخر موکول نکنند.
وی با اعلام این خبر که در های ورزشگاه از ساعت 1۲ به روی هواداران باز می شود, تصریح کرد: بنا شده بلیت فروشی توسط باشگاه پرسپولیس و به نحوی که آنها 

مشخص می کنند, انجام شود.
فتاحی در واکنش به حرف و حدیث ها راجع به فروش بلیت 30 هزار تومانیِ دربی توسط باشگاه پرسپولیس به تسنیم گفت: من چنین چیزی نشنیده ام. قیمت  

بلیت ها را باشگاه پرسپولیس اعلام خواهد کرد, اما طبق معمول بهای بلیت  بازی باید همانند سایر مسابقات باشد.
مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ ضمن بیان اینکه قرار شده قبل و بین دو نیمه بازی برنامه های فرهنگی در ورزشگاه برگزار شود, خاطرنشان کرد: سکو های 
ورزشگاه آزادی به صورت 50 ــ 50 بین هواداران دو تیم تقسیم خواهد شد. همچنین امسال در شب قبل برگزاری دربی برنامه ای برای اسکان هوادارانی که از 
شهرستان می آیند نداریم، چون بازی ساعت 16:40 برگزار می شود و کسانی که از شهرستان ها برای تماشای بازی می آیند زمان کافی را برای آمدن به تهران در روز 

بازی خواهند داشت.

 جلسه شورای تأمین برگزار شد

درهای ورزشگاه برای دربی ساعت 1۲ باز می شود

ورزشکار قمی رشته پرش با نیزه می گوید با وجود این که در حال گذراندن خدمت سربازی است اما همچنان با مساعدت های صورت گرفته به تمرین ادامه می دهد.
به گزارش ایمان ، محسن سالاری یکی از جوانان موفق و ورزشکار استان قم است که تلاش می کند در این رشته جا پای بزرگان بگذارد. دو و میدانی قم پس از در اختیار 
داشتن ستاره بزرگی چون محسن ربانی دل به پرورش ستاره های جدیدی چون محسن سالاری بسته است. سالاری در گفتگو با ایمان اظهار کرد: متولد 1377 هستم. وارد 
1۹ سالگی شدم و16 ماه از خدمتم را گذرانده ام. عناوین زیادی را به دست آورده ام و امیدوارم این موفقیت ها تداوم یابد. در سال ۹1 عناوین قهرمانی و نایب قهرمانی نوجوانان 
را کسب کردم و در سال ۹۲ در مسابقات برترین های نوجوانان ایران دوم شدم. در مسابقات جوانان کشور در در سال ۹3 در حالی که هنوز نوجوانان محسوب می شدم مقام 
دوم راکسب کردم و چندین مقام قهرمانی و  نایب قهرمانی درسال های گذشته در پرونده دارم. وی افزود: امسال لیگ طلایی ایران که رده سنی بزرگسالان بود شرکت کردم 
و مقام پنجم را کسب کردم و در لیگ امیدهای ایران که ماهه گذشته در تهران برگزار شد سوم شدم و چند مسابقه ی مهمی را درپیش دارم البته در حال حاضر در حال 
گذراندن دوران خدمت نظام وظیفه هستم. دو و میدانی کار آینده دار استان قم گفت: از این که خدمت مقدس سربازی را در ارگانی مذهبی به نام سپاه می گذرانم خوشحالم 
و از این بابت به خود می بالم. امیدوارم بتوانم برای کشورم خدمت کنم و افتخار آفرین شوم. با وجود سن کمی که دارم توانستم در حین خدمت سربازی که چیزی از خدمتم 
نیز باقی نمانده مقام سوم لیگ امیدها ی کشور را کسب کنم و این قهرمانی را مدیون فرمانده سپاه استان و فرمانده محترم لشکر عملیاتی پادگان خیبر سرهنگ گنجعلی هستم. 
سالاری عنوان کرد: به طور معمول ، خدمت نظام وظیفه برای ورزشکاران یک چالش است اما در مورد من این چنین نبوده. فرمانده مستقیم من سرگرد سخاوتی از زمانی که 
متوجه شد ورزشکار حرفه ای هستم راه را برای من بازتر کرد. اخذ مرخصی های متوالی برای یک ورزشکار با توجه به شرایط مراکز نظامی کار دشواری است اما در این زمینه 

سپاه علی بن ابیطالب )ع( کمک بزرگی برای من بود.
وی تصریح کرد: برنامه جدی برای موفقیت و پیشرفت دارم. امیدوارم حمایت ها از دو و میدانی در سطح مدیریت ورزشی استان افزایش یابد. در حال حاضر پیست دو و میدانی 
ورزشگاه شهید حیدریان حال و روز خوبی ندارد. دو و میدانی یک رشته مدال آور آسیایی و المپیکی است و حق دارد که شرایط بهتری را برای پیشرفت طلب کند گرچه دو 

و میدانی کاران استان قم با همین محدودیت ها هم نتایج درخشانی در میادین کشوری کسب کرده اند.

گفتگو با ورزشکار قمی پرش با نیزه

محسن سالاری  
پرنده سرباز و امید به آینده
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چرا صبح ها در دهان احساس تلخی می کنید؟
این ناراحتی در عده ای بقدری شدید است که معمولا رغبتی به صرف صبحانه ندارند 
و کم اشتها می شوند و باید بدانید که زبان عضو اصلی درک طعم می باشد و به علت 
دارا بودن عناصری در روی خود به نام پرزهای چشایی ما را قادر می سازدتا طعم غذاها و 

نوشیدنی ها را حس کنیم
تلخی دهان در بعضی اشخاص به دلیل ناراحتی های دستگاه گوارش و گاهی نیز به علت 

نارسایی کبد و بیماری های مجاری صفرا و کیسه ی صفرا می باشد
 این ناراحتی در عده ای بقدری شدید است که معمولا رغبتی به صرف صبحانه ندارند 
و کم اشتها می شوند و باید بدانید که زبان عضو اصلی درک طعم می باشد و به علت 
دارا بودن عناصری در روی خود به نام پرزهای چشایی ما را قادر می سازدتا طعم غذاها و 

نوشیدنی ها را حس کنیم.
تلخی دهان در بعضی اشخاص به دلیل ناراحتی های دستگاه گوارش و گاهی نیز به 
علت نارسایی کبد و بیماری های مجاری صفرا و کیسه ی صفرا می باشد. هم چنین 
ممکن است بر اثر آلودگی و بیماری های عفونی دهان و دندان و یا اعتیاد به سیگار و الکل 
و مسمومیت حاد و مزمن باشد.در هر صورت اگر تلخی دهان مربوط به دستگاه گوارش 
و کیسه ی صفرا باشد همیشه این تلخی را احساس خواهید کرد.مصرف الکل و کشیدن 
سیگار نیز سبب تلخی و بی مزه بودن دهان می شود و نیز از جهت دیگر این مسمومیت 
هاج به تدریج باعث ضعف و ناراحتی کبد و تنبلی کیسه ی صفرا می شود و بر شدت 
بیماری می افزاید.برای درمان این بیماری در ابتدا باید از وضع دستگاه گوارش و سلامت 
آن آگاهی داشته باشید. از میوه و سبزیجات تازه استفاده کنید تا کبد فعالیت کند و اثر 

سودمندش را بگذارد و از مصرف مواد غذایی که برای کبد مضر است خودداری کنید :
* کافئین و الکل : غذاهای غنی از کافئین و الکل، میتوانند به عملکرد کبدتان آسیب 

برسانند. مصرف کافئین، پاکسازی کبد را دشوار میکند.
* غذاهای پرچرب و حاوی چربی حیوانی اشباع شده : غذاهایی که پرچرب و 

حاوی چربی اشباع بالایی هستند، میتوانند موجب افزایش سطح آنزیم کبد شود.
انتخاب غذاهای سالم تأثیر بسزایی را در تقویت و حفظ سلامت کبدتان دارد. فراموش 
نکنید که کبد مانند قلب اهمیت بسیاری را در ارتقای سلامت شما بر عهده دارد. بهتر است 
برای بهبود رژیم غذایی خود در جهت حفظ سلامت کبدتان از رهنمودهای یک متخصص 
تغذیه بهرهمند باشید. در پایان خاطرنشان میکنیم اگر شرایط بالینی یا بیماری خاصی 
دارید، هرگز خودسرانه و بدون تایید پزشک معالجتان اقدامی را در جهت تغییر الگوی 

زندگی یا رژیم غذایی خود انجام ندهید.
اگر دچار مسمومیت و ناراحتی هستید فورا به درمان آن بپردازید ؟

اجابت مزاج باید هر روز انجام گیرد وبرای این کار می توانید از روغن زیتون و خوردن 
سالاد بهره مند شوید.از خوردن نوشابه های گازدار و الکلی پرهیز کنید. هر شب دندان های 
خود را مسواک بزنید و با جوش شیرین خوب شستشو دهید . اگر دندان ها و لثه های شما 

دچار مشکل است به دندان پزشک مراجعه کنید.

با این گیاهان دارویی آرامش را به قلبتان
 هدیه دهید

نوشیدن دمنوش ها در فصل های پاییز و زمستان بسیار مفید است و نقش موثری در 
پیشگیری از ابتلا به بیماری های مختلف دارند.

 به نامنظم بودن ضربان قلب تپش قلب می گویند که در همه سنین در مردان و زنان 
مشاهده می شود. گاهی نیز بالا رفتن ضربان قلب، پیش از وقوع یک حمله قلبی به 
وجود می آید و فرد به علت استرس به افزایش ضربان قلب دچار می شود. در این مطلب 
دمنوش هایی را معرفی می  کنیم که مصرف آن ها کمک شایانی به رفع تپش قلب می کند.

خواص بهار نارنج
مصرف بهارنارنج تپش نامنظم قلب و اضطراب را از بین می برد. عرق بهارنارنج خاصیت 
آرام بخشی و ضد تشنج دارد. بهارنارنج برای رفع کم خونی یا بی خوابی نیز مفید است، برای 
این منظور باید قبل از خواب عرق یا دَم کرده آن را بنوشید. بهارنارنج، سردرد های عصبی و 

میگرنی را نیز کاهش می دهد.
خواص به لیمو

به لیمو خاصیت آرام بخشی، ضد تشنج و ادرارآوری دارد و در رفع سرگیجه و تپش قلب 
نیز موثر است.

طرز تهیه دمنوش به لیمو
برای تهیه دمنوش به لیمو باید یک قاشق غذاخوری به لیمو را در یک قوری حاوی ۲ لیوان 

آب جوش به همراه مقداری نبات دَم کنید.
خواص اسطوخودوس

اسطوخودوس طبع گرم و خشک دارد و تپش قلب را نیز برطرف می کند.
طرز تهیه دمنوش اسطوخودوس

برای تهیه دمنوش اسطوخودوس باید حدود پنج گرم از گل این گیاه را در یک لیتر آب 
جوش بریزید و به مدت 10 دقیقه آن را دَم کنید. می توانید روزانه سه تا چهار فنجان از 

این دمنوش را بنوشید.
خواص بادرنجبویه

بادرنجبویه دارای طبع گرم و خشک است. مصرف بادرنجبویه سبب تقویت قلب 
می شود همچنین آزمایش های جدید بر روی حیوانات آزمایشگاهی نشان می دهد که این 
گیاه همانند یک داروی مسکن بر روی دستگاه عصبی مرکزی عمل می کند و خاصیت 

آرام بخشی دارد.
خواص گل گاو

گل گاو زبان شادی آور، رقیق کننده خون و مقوی قلب است همچنین این گیاه اضطراب، 
دلهره، افسردگی و تپش قلب را نیز رفع می کند.

تمام خواص شگفت انگیز کنجد را بشناسید!
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: »ترکیبات موجود در دانه کنجد، از جمله 

منیزیم در کاهش ابتلا به دیابت و همچنین کنترل علائم آن نقش بسزایی دارد.«
دکتر پیام فرح بخش، متخصص تغذیه و رژیم درمانی اظهار کرد: »دانه های کنجد نقش 
بسزایی در سلامت بدن دارند اما اغلب استفاده از آن نادیده گرفته می شود. درحالی که 
این خوراکی در پیشگیری و درمان بسیاری از بیماری ها از جمله دیابت، انواع مختلف 
سرطان، کاهش فشارخون، التهاب و همچنین درمان اختلالات خواب، بهبود هضم و 

کاهش افسردگی و استرس مزمن تاثیرگذار است.« 
وی ادامه داد: »این ماده غذایی، حاوی کلسیم، آهن، منیزیم، فسفر، منگنز، مس، روی، 
فیبر، تیامین، ویتامین B6، فولات، پروتئین و تریپتوفان است. و با وجود طیف گسترده ای 
از ویتامین ها و مواد معدنی ضروری در دانه های کنجد، جای تعجب نیست که با کاهش 
خطر ابتلا به سرطان مرتبط است. علاوه بر منیزیم، دانه های کنجد حاوی ترکیبی ارگانیک 
به نام فیتات است که به عنوان آنتی اکسیدان عمل می کند و اثرات مخرب رادیکال های آزاد 
را که احتمال ابتلا به انواع سرطان، بیماری های قلبی، پیری زودرس و... افزایش می دهد، 
می کاهد.«  استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران یادآور شد: »منیزیم موجود در دانه های 
کنجد، در کاهش ابتلا به دیابت و کنترل علائم آن نقش بسزایی دارد. به علاوه عملکرد 
داروی گلی بن کلامید را در بیماران مبتلا به دیابت نوع ۲  بهبود می بخشد و سطوح انسولین 
و گلوکز را در بدن تنظیم و به این ترتیب به کنترل علائم دیابت کمک می کند. علاوه بر 
این، منیزیم به عنوان یک عامل کاهش فشارخون شناخته شده است که با مصرف دانه های 

کنجد، حدود ۲5 درصد نیاز روزانه بدن به این ماده معدنی ضروری تامین می شود.«
دکتر فرح بخش در نهایت فیبر موجود در این ماده غذایی عملکرد هضم را بهبود 
می بخشد، گفت:  »دانه های ریز کنجد حاوی مقدار قابل توجهی فیبر هستند که باعث 
تشدید حرکت روده ها شده و به پیشروی این حرکات در مسیر هضم و گوارش کمک 
می کند. به علاوه حرکت پرستالتی را تحریک و عبور غذا را از طریق روده همواره می کند. به 
این ترتیب احتمال ابتلا به یبوست و همچنین اسهال کاهش می یابد و در حین محافظت 
از سلامت کولون، احتمال ابتلا به بیماری های دستگاه گوارش و سرطان را می کاهد. با 

این حال نباید در مصرف آن زیاده روی کرد چراکه باعث تحریک معده و روده می شود.«

افزایش تاثیر واکسن در بدن با مصرف این مکمل
محققان می گویند، مصرف مکمل های پروبیوتیک بعد از تزریق واکسن آنفلوانزا، تاثیر 

این واکسن را افزایش می دهد.
سازمان جهانی بهداشت اصطلاح پروبیوتیک به معنی 'برای زندگی' را به 'ارگانیسم های 
زنده ای' اطلاق می کند که در صورت مصرف مداوم، اثرات 'سلامت زایی' موثری برای 
میزبان خود دارند.پروبیوتیک ها به دو صورت مکمل های غذایی به شکل پودر، شربت یا 

قرص و مواد غذایی غنی شده با پروبیوتیک ها مصرف می شوند.
پروبیوتیک به عنوان صفت برای مواد غذایی حاوی این باکتری ها هم به کار می رود. 
برای مثال اگر در تولید هرگونه فرآورده لبنی تخمیری همچون ماست، از باکتری های 

پروبیوتیکی استفاده شود، محصول حاصل را پروبیوتیک می نامند.
اکنون محققان دانشگاه ملبورن در استرالیا با بررسی ۲6 مطالعه ای که در آن افراد بعد 
از تزریق واکسن های مختلف به مصرف پروبیوتیک ها پرداخته بودند، متوجه شدند که 
مصرف مکمل های پروبیوتیک بعد از تزریق واکسن آنفلوانزا، کارایی این واکسن را افزایش 

می دهد.
این بررسی که روی حدود سه هزار و 81۲ شرکت کننده صورت گرفت، بر فواید مصرف 
پروبیوتیک ها در حدود نیمی از این مطالعه ها تاکید داشت.تصور می شود پروبیوتیک ها 

به بازسازی تعادل طبیعی باکتری در روده کمک می کنند.
مطالعه جدید در بحبوحه برخی گمانه زنی ها در زمینه اثربخش نبودن واکسن آنفلوانزا 
انجام شد. نگرانی هایی وجود دارد که واکسنی که امسال توسط محققان سازمان بهداشت 
جهانی تهیه شده است، به دلیل مطابقت نداشتن با آنفلوآنزای گونه H3N۲ بی تاثیر باشد.

  این مطالعه نشان می دهد که مصرف پروبیوتیک ها می تواند مداخله نسبتا ارزان قیمتی 
برای افزایش کارایی و مدت زمان اثرگذاری واکسن آنفلوانزا باشد.

علمی و سلامت 
دوشنبه -یکم آبان ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4407

حقایقی باورنکردنی درباره صبحانه 
ممکن است در زندگی های مدرن امروزی وقت کمتری برای خوردن صبحانه داشته 
باشید. اگر چه از صبحانه به عنوان مهم ترین وعده  غذایی در روز یاد می شود، اما این را باید 
بگوییم که بر خلاف تحقیقات قبلی، یک مطالعه جدید نشان می دهد که نخوردن صبحانه 

باعث نمی شود که ما در وعده های دیگر غذای بیشتری بخوریم.
تصویر حقایقی باورنکردنی درباره صبحانه 

»این مطالعه  جدید که روی 40 دختر نوجوان انجام شده بود، نشان می داد، کسانی که 
صبحانه می خورند، در مقایسه با افرادی که از صبحانه صرف نظر می کنند، کالری کمتری 

مصرف می کنند.
دکتر جولیا زاکرزئوسکی فرر، نویسنده و محقق دانشگاه بدفورد شایر انگلستان و 
همکارانش می گویند که نتایج تحقیقات قبلی نشان می دهند که صرف نظر کردن از 
صبحانه می تواند منجر به خوردن غذای بیشتر در طول روز بشود. این محققان اخیرا نتایج 

یافته های خود را در مجله  تغذیه بریتانیا گزارش کرده اند.
برای بسیاری از افراد، خوردن صبحانه بخش مهمی از روال روزمره آنها به شمار می رود 
ولی برخی افراد دیگر ترجیح می دهند که به جای میل کردن یک تکه نان تست یا یک 
کاسه غلات، این چند دقیقه را در رختخواب بمانند. در واقع در یک نظرسنجی که در 
سال ۲015 انجام شده بود، نشان می داد که تن ها 47 درصد از مردم ایالت متحده هر 

روز صبحانه می خورند.
اما آیا نخوردن صبحانه بر سلامت ما تاثیری می گذارد؟

تحقیقات قبلی نشان می دادند که نخوردن صبحانه ممکن است بر سلامت قلب تاثیر 
بگذارد، در حالی که مطالعات دیگر بیان می کردند که صرف نظر کردن از صبحانه می تواند 
خطر ابتلا به چاقی را افزایش دهد. دکتر زاکرزئوسکی فرر و همکارانش، در آخرین 

مطالعات خود به دنبال یافتن اطلاعات بیشتری در این مورد بودند.
کالری کمتر، با صرف نظر کردن از صبحانه

این مطالعه روی 40 دختر نوجوان، که 11 تا 15 سال داشتند انجام گرفته بود. 
شرکت کنندگان باید در دو شرایط حضور پیدا می کردند. در ابتدا از صبحانه ای که دارای 
468 کالری می بود بهره می بردند و در شرایط دیگر، شرکت کنندگان باید از صبحانه 

صرف نظر می کردند.
دکتر زاکرزئوسکی فرر و تیمش می گویند، هدف از تحقیق این بود که »اثرات مصرف 
صبحانه و نخوردن صبحانه را در 3 روز متوالی بسنجند و با یکدیگر مقایسه کنند و در 
نهایت میزان مصرف انرژی آزاد شده و فعالیت های بدنی دختران نوجوان را بررسی کنند.«
در بخشی دیگر از این مطالعه، سطح فعالیت های فیزیکی هر یک از شرکت کنندگان 

با شتاب سنج سنجیده و در دفتر غذایی هر یک از آنها جداگانه یادداشت می شده است.
محققان دریافتند زمانی که شرکت کنندگان صبحانه نمی خوردند، به طور کلی 353 

کالری کمتر مصرف می کنند، در مقایسه با زمانی که صبحانه می خوردند.
گزارش های تیمی دکتر زاکرزئوسکی فرر نشان می دهند که مصرف صبحانه، هیچ 
تاثیری در میزان فعالیت های بدنی شرکت کنندگان در تحقیقات نداشته است. البته این 

یافته ها باید با احتیاط تفسیر شوند.
دکتر کیت تالفری، از دانشگاه لافبورو بریتانیا می گوید: »گزارش های زیادی وجود دارند. 
بعضی گزارش ها نشان می دهند که نخوردن صبحانه با چاقی همراه است، چیزی که 

ممکن است فرضیه های زیادی را درباره مصرف صبحانه و کنترل وزن به وجود بیاورد.«
او می افزاید: »اما ما هنوز نمی دانیم که چرا خوردن صبحانه با احتمال پایین بودن وزن 
و چاقی همراه است یا این که به عنوان یک استراتژی برای کنترل وزن مورد استفاده قرار 
می گیرد.« دکتر تالفری این را نیز در نتیجه گیری بیان می کند، برای تعیین این که، آیا 
مصرف روزانه  صبحانه می تواند در کاهش بیماری های جدید در جوانان نقشی داشته باشد، 

تحقیقات بیشتری نیاز است.«

کبدی که بیمار است می تواند موجب شکل گیری احساس خارش در سراسر 
بدن شود. دلیل دقیق این مساله همچنان نامشخص بوده، اما به نظر می رسد 

این احساس خارش با نمک صفرا مرتبط است.
کبد یکی از مهم ترین اندام های بدن انسان است. کبد همانند فیلتری توانمند 

به حذف سموم و مواد زائد از جریان خون کمک می کند.
 کبد مسئولیت ذخیره انرژی و تولید ترکیباتی که بدن از آنها برای پردازش 
کارآمد غذا استفاده می کند را نیز بر عهده دارد. اما گاهی اوقات این اندام حیاتی 
به دلایل مختلف عملکرد بی نقص خود را ارائه نمی کند، که به شکل گیری 

برخی نشانه ها منجر می شود.
چشم هایی که زرد شده اند

احتمالا  و  است  کبد  نامناسب  عملکرد  از  ای  نشانه  ها  زرد شدن چشم 
آشکارترین نشانه بیماری کبدی محسوب می شود. ماده ای زرد رنگ به نام 
بیلی روبین به طور معمول توسط کبد تجزیه می شود و امکان دفع آن از بدن 
فراهم می شود، اما زمانی که کبد عملکرد درستی ندارد، میزان بیلی روبین در 

بدن افزایش می یابد و به زرد شدن سفیدی چشم ها منجر می شود.
شکمی که با مایع پر شده است

اگر شکم شما به ناگاه متورم شده و این شرایط بهبود نمی یابد، این می تواند 
چیزی فراتر از یک نفخ معمولی باشد. افزایش فشار در رگ های خونی اطراف 
کبد می تواند به تجمع مایع در شکم منجر شود. مراجعه به پزشک برای بررسی 

دقیق شرایط و شناسایی دلیل نفخ و تورم شکم بهترین گزینه است.
به بیماری هپاتیت A، B، یا C مبتلا هستید

زمانی که ویروس ها یا انگل ها کبد را عفونی می سازند، این شرایط موجب 
التهاب می شود و عملکرد این اندام افت می کند. شایع ترین انواع عفونت کبد 
ویروس های هپاتیت هستند. هپاتیت A به واسطه تماس با مدفوع فرد آلوده یا 
مصرف غذا یا نوشیدنی وی شکل می گیرد، در شرایطی که انواع B و C بیشتر 
به واسطه انتقال از طریق تماس با خون، رابطه جنسی یا دیگر مایعات بدن فرد 

آلوده سرایت می کنند.
خارشی که متوقف نمی شود

کبدی که بیمار است می تواند موجب شکل گیری احساس خارش در سراسر 
بدن شود. دلیل دقیق این مساله همچنان نامشخص بوده، اما به نظر می رسد 
این احساس خارش با نمک صفرا مرتبط است. صفرا یک ماده گوارشی است 

که توسط کبد تولید می شود، اما در افراد مبتلا به سیروز صفراوی اولیه )یک 
بیماری خود ایمنی کبد که موجب تخریب مجرای صفراوی می شود(، تجمع 

صفرا موجب شکل گیری نشانه های مشهودی مانند خارش می شود.
همواره خسته هستید

خستگی پایدار تقریبا همیشه نشانه ای از بروز مشکل در بدن است. بیماری 
کبد می تواند دلیل این خستگی پایان ناپذیر باشد.

به الکل اعتیاد دارید
مصرف الکل می تواند با گذشت زمان کبد را با مشکلات جدی مواجه سازد و 
در نهایت به شکل گیری بیماری کبدی منجر شود. کبد به دفع مواد شیمیایی 
و سموم از بدن کمک می کند و مصرف مداوم الکل به معنای هرچه سخت تر 

کار کردن این اندام است.
اضافه وزن دارید

اضافه وزن یا چاقی می توانند پیامدهایی فراتر از خدشه دار کردن زیبایی 
ظاهری شما داشته باشند. ابتلا به بیماری کبد چرب غیر الکلی، به ویژه در میان 
افرادی که در دهه های چهارم و پنجم زندگی خود قرار دارند، روند رو به رشدی 
را دنبال می کند، که اساسا به معنای تجمع چربی در و اطراف کبد است. گاهی 
اوقات این شرایط به سیروز کبدی منجر می شود. خبر خوب این است که می 
توان عواملی مانند چاقی، کلسترول بالا، و دیابت که خطر ابتلا به این بیماری را 

افزایش می دهند، مدیریت کرده یا تغییر داد.
سابقه خانوادگی ابتلا به بیماری کبدی دارید

دسته ای کوچک از بیماری های کبد ارثی هستند، از این رو اگر با سابقه 
مرگ یکی از اعضای خانواده به واسطه بیماری کبدی یا سرطان کبد مواجه 
هستید، احتمال ابتلای شما نیز افزایش می یابد. این شرایط را با پزشک خود 

در میان بگذارید.
دچار گیجی یا فراموشی شده اید

همه ما گاهی اوقات در طول زندگی خود با فراموشی های کوچک مواجه می 
شویم، اما اگر به ناگاه به نظر می رسد فراموشکار شده اید یا به راحتی گیج می 
شوید، این شرایط را به عنوان یک مشکل مغزی بی ضرر در نظر نگیرید. زمانی 
که کبد قادر نیست سموم را به درستی از بدن دفع کند امکان ابتلا به بیماری 
آنسفالوپاتی کبدی وجود دارد که به طور معمول در بیماران مبتلا به بیماری 

کبدی مزمن، سیروز، یا هپاتیت دیده می شود.

 

پژوهشگران دانشگاه صنعتی امیرکبیر با استفاده از 
شیشه زیست فعال روشی را برای بهبود داربست های 
استخوان های  ترمیم  برای  که  کردند  ارائه  پلیمری 

آسیب دیده قابل استفاده است.
 دلارام زمانی، محقق دانشگاه امیرکبیر و مجری طرح 
با عنوان »ساخت و مشخصه یابی داربست کامپوزیتی 
متشکل از آلجینات/شیشه زیست فعال حاوی روی 
سخت«  بافت  مهندسی  کاربرد  جهت  منیزیم  و 
گفت: افزایش سن امید به زندگی و احتمال ابتلا به 
بیماری های مفصلی و استخوانی یکی از چالش های 
جوامع جهانی است از این رو نیاز به جایگزین های 

استخوانی به شدت احساس می شود.
وی عیوب استخوانی ایجاد شده را ناشی از عواملی 
چون آسیب های فیزیکی ناشی از تصادفات، تومورها، 
عفونت ها و مشکلات مادرزادی دانست و یادآور شد: اگر 
چه بافت استخوان قابلیت بالایی برای ترمیم دارد ولی 
اگر عیوب ایجاد شده از حدی بزرگتر شود که قدرت 
ترمیم خود را از دست دهد باید راه حل دیگری برای 

ترمیم آسیب پیدا کرد.
کاشت  و  استخوان  پیوند  اینکه  بیان  با  زمانی 

کاشتنی ها از روش های کلینیکی و راهکارهای سنتی 
بهبود صدمات استخوانی است، افزود: پیوند استخوان به 
علت کمبود اهداکننده، تعداد زیاد متقاضی و احتمال 
باز پس زدن  یا انتقال بیماری با محدودیت هایی همراه 
برای یک  فاکتورهای کلیدی  به  اشاره  با  است. وی 
داربست ایده آل برای مهندسی بافت استخوان عنوان 
ماتریس  به  استخوانی  داربست های  »شباهت  کرد: 
بیشتر ساختارطبیعی  تقلید هرچه  و  خارج سلولی 
ماکروتخلخل ها«،  و  »میکرو  استخوان«،  ماتریس 
»تخلخل های باز متصل به هم« و »استحکام مکانیکی 
کافی و سینتیک کنترل شده تخریب«و »توانایی ایجاد 
اتصال با بافت زنده توسط تشکیل لایه ای از هیدروکسی 
آپاتیت« فاکتورهای کلیدی برای یک داربست  به شمار 
می رود. وی با بیان اینکه ما به فاکتورهای ایده ال یک 
داربست برای مهندسی بافت استخوان در این پروژه 
دست یافتیم، خاطر نشان کرد: در ساخت شیشه از 
یون هایی چون روی و منیزیم که برای تسهیل تشکیل 

بافت استخوان ضروری هستند،استفاده شد.
وی ادامه داد: نتایج این تحقیقات نشان داد حضور 
به  را  مکانیکی  استحکام  فعال،  زیست  شیشه های 

آنکه  ضمن  دهد؛  می  افزایش  چشمگیری  صورت 
تخلخل برای انتقال اکسیژن و مواد غذایی به داخل 
داربست ها ضروری است از این رو تخلخل های کنترل 
برای کاربردهای مهندسی  از 70 درصد   شده بیش 
بافت در این داربست ایجادشد. به گفته این محقق، 
داربست کامپوزیتی تهیه  شده در این پژوهش ساختار 
متخلخل )تخلخل حدود 80 تا ۹0 درصد( و دانسیته 
مناسب بین ۲ دهم تا 5 دهم از خود نشان داد و نتایج 
به دست آمده بیانگر مناسب بودن داربست آلجینات/
شیشه زیست فعال برای ترمیم بافت های استخوانی 
فعال  زیست  شیشه های  کرد:  تاکید  زمانی  است.  
حاوی روی و منیزیم از روش سل-ژل سنتز و داربست 
کامپوزیتی آلژینات/شیشه زیست فعال با نسبت های 
مختلف توسط روش فریز درای ساخت و مشخصه یابی 
شدند. این دانش آموخته دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
افزود: از نتایج به دست آمده از این پروژه می توان در 
مطالعه و ساخت جایگزین های طبیعی بافت استخوان 
با فراهم کردن یک محیط سه بعدی برای چسبندگی، 
مهاجرت،تمایز سلول ها و در نهایت رشد و جایگزینی 
بافت جدید استفاده کرد. زمانی با بیان اینکه تاکنون 
تحقیقات بسیار کمی در مورد داربست های کامپوزیتی 
به خصوص آلجینات با شیشه های زیست فعال انجام 
 شده است، گفت: در هیچ کدام از تحقیقاتی که در 
این زمینه انجام شده تأثیر ترکیبات این نوع شیشه 
بر روی داربست های پایه پلیمری بررسی نشده بود. 
وی وجه تمایز این داربست را استفاد از شیشه زیست 
فعال دانست و اظهار کرد: شیشه زیست فعال خواص 
مکانیکی  و تشکیل هیدروکسی آپاتیت بر روی سطح 
را بهبود می بخشد و علاوه بر این توانایی آزادسازی 
یون های مورد نیاز برای تشکیل استخوان مانند روی 
و منیزیم را دارد. این تحقیقات توسط دلارام زمانی 
و با راهنمایی دکتر فتح اله مضطرزاده، دکتر داود بی 
زری از اعضای هیات علمی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 

اجرایی شد.

نسل جدید تلویزیون با صدای سه بعدی خالصترمیم استخوان آسیب دیده با داربست پلیمری
اگر چه در سال های اخیر تلویزیون های زیادی با نمایشگرهای OLED و کیفیت 
صوتی بالا عرضه شده اند، اما هنوز هم فناوری صوتی به کار گرفته شده در این تلویزیون 

ها کیفیت مطلوب را ندارد.
در اکثر تلویزیون های بزرگ از سیستم های صوتی استفاده می شود که صدا را فشرده 
می کنند و لذا کیفیت واقعی صدا قابل مقایسه با کیفیت آن در سالن های بزرگ سینمایی 
نیست. این در حالی است که تصویر به نمایش درآمده در این تلویزیون ها روز به روز قابل 

رقابت تر با تصاویر سالن های سینماست.
تلویزیون های جدید OLED ال جی که در هفته های آتی روانه بازار می شوند از فناوری 
صوتی تازه ای موسوم به Dolby TrueHD بهره می گیرند که ادعا شده با استفاده از آن 

هیچ یک از جزئیات صوتی فیلم ها و ویدئوهای در حال پخش حذف نمی شود.
 4K این فناوری به خصوص در زمان پخش فیلم ها و دی وی دی های فوق دقیق
Blu-ray به کار می آید و شنیدن دقیق صدا را با کیفیت بالا در صحنه های اکشن و 

پرسروصدا ممکن می کند.
فناوری یادشده در زمان اتصال کنسول های بازی به تلویزیون هم باعث خواهد شد تا 
بلندگوها صدا را با حداکثر کیفیت ممکن پخش کنند. ال جی در آینده نزدیک فهرست 

کامل و قیمت تلویزیون های مجهز به این فناوری را اعلام خواهد کرد.

سطل زباله ای که گرد و خاک محیط را می بلعد
شرکت برونو از تولید سطل زباله هوشمندی خبر داده که از اوایل زمستان به بازار می 

آید و مجهز به برخی امکانات جاروهای برقی برای پاکسازی کامل محیط اطراف است.
 سطل آشغال یادشده برای کمک به نظافت دستی بسیار مناسب است و مشکل 
همیشگی پاک کردن کامل محیط اطراف از گرد و غبارهای ریز و پراکنده را برطرف 

می کند.
در صورتی که گرد و غبار و زباله های ریز را در نزدیکی این سطل زباله قرار دهید، 
حسگرهای آن از وجود آلودگی در اطراف خود مطلع شده و کل آنها را به درون خود جذب 
می کنند. زباله های ریز و ذرات گرد و غبار بعد از ورود به سطل زباله و گذر از یک لوله 

وارد مخزن آن می شوند.
سطل زباله یادشده حدود 50 لیتر ظرفیت دارد و پس از یک بار شارژ باتری به مدت 30 
روز قابل استفاده است. همراه با این سطل زباله هوشمند یک برنامه تلفن همراه هم عرضه 
می شود که پرشدن سطل یا اتمام تقریبی باتری را به اطلاع کاربر می رساند. خرید این 

سطل زباله با پرداخت ۲۲۹ دلار ممکن است.

با این دستگاه جدید غذاها را در هوا ببلعید!
محققان موفق به توسعه یک دستگاه جدید شدند که با استفاده از آن دیگر برای غذا 

خوردن، نیازی به استفاده از قاشق نداشته و غذاها مستقیما به دهان شما وارد می شوند.
محققان طی انجام یک مطالعه جدید دریافتند که به کمک امواج صوتی با فرکانس بالا 

می توان کاری کرد که مواد غذایی خوشمزه در هوا شناور شوند.
دانشمندان دانشگاه ساسکس می گویند: این روند حتی باعث دلچسب تر شدن این مواد 
غذایی می شود. نکته قابل توجه این است که در این روش، غذاها نباید بزرگتر از اندازه یک 
نخود باشند. در این روند، قطعات کوچک غذا با استفاده از یک دستگاه جدید در قفسی از 
امواج صوتی که باعث بی وزنی آنها می شود، به دام می افتند. یکی از محققان این پژوهش 
از دانشگاه ساسکس، اظهار کرد: شناور شدن به مواد غذایی طعم متفاوت تری را می بخشد. 

زیرا طعم شیرین مواد غذایی را دو چندان کرده و طعم تلخ را بسیار دلپذیرتر می کند.
این ویژگی در هنگام تلاش برای متقاعد کردن کودکان برای خوردن سبزیجات و یا 
مصرف داروهای تلخ مفید است. این کار کودکان را ترغیب می کند تا برای به دست آوردن 

داروهای خود از هوا، تلاش کنند و تمایل آنها برای مصرف دارو بیشتر می شود.

زخم پوش های نانو لیفی با هدف ترمیم زخم های دیابتی توسط عضو هیات 
علمی واحد علوم و تحقیقات طراحی و ساخته شد.

طرح عضو هیات علمی واحد علوم و تحقیقات با عنوان »ساخت زخم پوش های 
نانولیفی بر پایه کیتوسان-پلی کاپرولاکتون با هدف ترمیم زخم های دیابتی« از 
سوی ستاد توسعه فناوری نانو ریاست جمهوری به عنوان یکی از 5 طرح برتر در 
کسب  وکارهای سرمایه گذاری نانو در فن بازار نانوالیاف انتخاب و در کنفرانس بین 
المللی نانوفایبر ICNF۲017 تقدیر شد. عادله قلی پور کنعانی عضو هیات علمی 
گروه مهندسی نساجی دانشکده فنی و مهندسی واحد علوم و تحقیقات، هدف از 
ارائه طرح ساخت جایگزین های موقت پوستی با استفاده از پوشش های نانولیفی بر 
پایه کیتوسان-پلی کاپرولاکتون را دست یابی به پوششی کارآمد در ترمیم انواع زخم 
های پوستی عنوان کرد. وی افزود: در این طرح سعی شده تا بااستفاده از تکنولوژی 
نانو، پوششی را ایجاد کنیم که از نظر ساختار فیبریلی بسیار شبیه به ساختار پوست 
طبیعی باشد. این محقق تاکید کرد: زخم پوش نانولیفی ساخته شده در این طرح 
پس از انواع آزمون های فیزیکی، مرفولوژیکی، بیولوژیک )ضدمیکروب بودن، سلول 
سازگاری و ...( بر روی نمونه های حیوانی در ترمیم انواع زخم های پوستی برشی 
تمام عمق، سوختگی درجه سه و دیابتی آزمایش شد. قلی پور گفت: پس از آزمایش 
این طرح بر روی نمونه های حیوانی به نتایج ترمیمی رضایت بخشی دست یافتیم. 
وی ادامه داد: مهمترین وجه تمایز در این طرح، طراحی بسیار دقیق و مهندسی 
شده داربست نانولیفی است که ساختار فیبریلی بافت پوست طبیعی را که شامل 
فیبریل های نانومتری و میکرومتری به صورت توام با یکدیگر است را به صورت 

کامل شبیه سازی می کند.

عضو هیات علمی واحد علوم و تحقیقات اظهار داشت: مواد اولیه مورد استفاده 
در داربست این طرح شباهت زیادی به گلوکوزآمینوگلایکان های موجود در بافت 
طبیعی بدن دارد. قلی پور عنوان کرد: این امر موجب می شود تا افزایش مهاجرت 
سلولی و همچنین اکسیژن رسانی لازم به سطح زخم ایجاد شود. وی عنوان کرد: این 
طرح موجب کاهش عفونت زخم های دیابتی و سرعت در ترمیم زخم های دیابتی 
که یکی از معضلات آن نوروپاتی یا درگیری رگ های خونی و عدم خونرسانی کافی 
به سطح زخم و تاخیر در ترمیم زخم است، خواهد شد. عضو هیات علمی واحد علوم 
و تحقیقات با اشاره به همکاری سید هژیر بهرامی استاد دانشگاه صنعتی امیرکبیر 
در این طرح تصریح کرد: تجاری سازی این طرح و همچنین ساخت داربست های 
نانولیفی توسط پلیمرهای طبیعی و بومی ایران از جمله برنامه هایی است که در نظر 
دارم. عادله قلی پور کنعانی دانش آموخته دکتری و فوق دکتری دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر و همچنین دانش آموخته فوق دکتری دانشگاه علوم پزشکی ایران  است 
که در حال حاضر به عنوان عضو هیات علمی گروه مهندسی نساجی دانشکده فنی 
و مهندسی واحد علوم و تحقیقات مشغول به فعالیت است. وی تاکنون بیش از 30 
مقاله در مجلات معتبر با نمایه آی اس آی، مجلات علمی و پژوهشی و کنفرانس 
های معتبر ملی و بین المللی به چاپ رسانده است.  زمینه اصلی فعالیت وی تولید 
نانوالیاف از پلیمرهای طبیعی و سنتزی زیست سازگار برای کاربردهای پزشکی 
مانند ترمیم زخم، ترمیم بافت های آسیب دیده استخوانی و غضروفی است که در 
این زمینه تحقیقاتی تاکنون 7 اختراع به ثبت رسانده است.  وی، همچنین کتابی با 
عنوان »نانوالیاف در پزشکی بازساختی و مهندسی بافت« با همکاری عادله قلی پور 

کنعانی منتشر شده است.

زخم  پوش های نانو لیفی برای ترمیم زخم های دیابتی ساخته شد

9علامت شایع کبد بیمار را حتما بشناسید!
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نام شناسنامه ای سید  با  الله سید مصطفی خمینی  آیت 
مصطفی مصطفوی، فرزند بزرگ روح الله خمینی بنیانگذار نظام 

جمهوری اسلامی در ۲1 آذر 130۹، در قم متولد شد. 
وی تحصیلات ابتدایی را در مدرسه های باقریه و سنایی به پایان 
رساند. در سال 13۲5 به تحصیل علوم اسلامی پرداخت و در سال 
1330 سطح را به پایان رساند و در هفده سالگي ، پس از پایان 

دوره مقدمات حوزه معمم شد.
دوره سطح حوزه را به مدت پنج سال نزد حضرات آیات : 
مرتضي حائري یزدي ، محمدجواد اصفهاني ،شهید محمد صدوقي 
و سیدمحمدباقر سلطاني فرا گرفت . ضمن اشتغال به فراگیري فقه 
و اصول ، فلسفه را نیز نزد آیة الله سید رضا صدر آغاز کرد و منظومه 
حکمت سبزواري را نزد وي فرا گرفت و خود نیز به تدریس آنها در 
مدرسه حجتیه قم پرداخت . پس از آن جهت فراگیري »اسفار« 
به حوزه درس آیة الله سیدابوالحسن رفیعي قزویني و علامه 

سیدمحمدحسین طباطبایي روي آورد.
سید مصطفي در بیست و یك سالگي در درس خارج آیات 
عظام سیدحسین طباطبایي بروجردي ، و سیدمحمد حجت 
کوه کمري حضور یافت . نزدیك به سیزده سال فقه و اصول را نزد 
والد گرامي اش فرا گرفت . از محضر درس آیة الله سیدمحمد داماد 

نیز بهره گرفت .
در آن زمان مرحوم آیة الله العظمي بروجردي امتحاني را در 
سطح طلاب شاخص حوزه علمیه قم گذاشته بودند که پس از 
اعلام نتایج ، حاج آقا مصطفي یکي از چهار نفر طلبه ممتازي بود 

که معرفي شد.
حاج آقا مصطفي پس از تلاش فراوان در ۲7 سالگي به درجه 
اجتهاد نائل آمد، اجازه اجتهاد او از طرف امام خمیني )ره ( بود. 
عارف واصل آیة الله حاج سیدرضا بهأالدیني که سالیان طولاني با 

ایشان حشر و نشر داشت.
»آیت الله حاج آقا مصطفي دانش هاي عقلي و نقلي ، سیاست 
اسلامي و دیني را در جواني کسب کرد و به آن مراتبي که باید 
برسد، رسید. او از نخبگان زمان ما بود، بلکه از شخصیت هاي 
برجسته روزگار به شمار مي آمد« در مدت توقف دوازده ساله در 
حوزه نجف سیدمصطفي خمیني به بهره گیري از حضور آیات 
عظام و مراجع تقلید حوزة علمیه نجف اشرف آقایان : سیدابوالقاسم 
خویي ، سیدمحمود شاهرودي و سیدمحسن حکیم پرداخت . از 

محضر درس آیة الله سیدحسن بجنوردي نیز استفاده کرد.
سیدمصطفي در سال 1340 ش در مدرسه حجتیه قم به 
تدریس اصول ، فقه و فلسفه )منظومه سبزواري ( پرداخت .13 و 
اسفار ملاصدرا را براي جمعي از طلاب تدریس نمود و حاشیه اي 
نیز بر آن نوشت . آیة الله العظمي خامنه اي در خصوص حوزة 

تدریس حاج آقا مصطفي مي فرمایند:
»او یك مدرس معروف بود. فلسفه درس مي داد، فقه درس 
مي داد و به عنوان یك چهره برجسته در میان طلاب حوزه و فضلا 

و مدرسین معروف بود. «
آیت الله مصطفی خمینی علاوه بر تدریس علوم اسلامی دارای 
آثار و تالیفات زیادی نیز می باشد که عبارتند از:  القواعد الحکمیه 
)حاشیه بر اسفار(، کتاب البیع )دوره کامل مباحث استدلالی بیع 

در سه جلد(، مکاسبه محرمه )در دو جلد(، مبحث اجاره، مستند 
تحریرالوسیله، تعلیقه ای بر عروة الوثقی، تفسیرالقرآن الکریم )در 
چهار جلد که ناتمام می باشد(، تحریرات فی الاصول )از اول اصول 
تا استصحاب تعلیقی(، شرح زندگانی ائمه معصومین علیه السلام 
)تا زندگانی امام حسین)ع(، کتاب الاصول، القواعد الرجالیه، کتابی 
در مبحث نکاح، حاشیه بر شرح هدایه، ملاصدرا، حاشیه بر مبدأ 
و معاد ملاصدرا، حواشی بر وسیله النجاة آقا سید ابوالحسن 
اصفهانی، تطبیق هیئت جدید بر هیئت نجوم اسلامی، حاشیه بر 
خاتمه مستدرک، مجله حوزه در شمارهٔ 8۲-81، تعداد 40 عنوان 

از آثار مصطفی خمینی را فهرست کرده است.
حاج آقا مصطفي در سال 1335 شمسي با خانم معصومه 
حائري دختر آیة الله حاج شیخ مرتضي حائري یزدي ازدواج نمود. 
خانم خدیجه ثقفي همسر امام خمیني )ره ( دربارة چگونگي این 
ازدواج مي گوید: »یك وقت شایع شد که با آقا مرتضي حائري 
وصلت کرده ایم ، به طوري که مصطفي مي گوید: وقتي آقاي حائري 
از صحن حرم بیرون مي آید، رفقا مي گویند که پدر زنت آمد. این 
شایعه به گوش آقا رسیده بود و یك شب آقا از من پرسید که 
دختر آقاي حائري را دیده اي ؟ من هم کمي توضیح دادم . آقا 
گفت : چطور است این دروغ را راست کنیم ؟ گفتم که هر طوري 
صلاح مي دانید. فردا صبح هم آقا پیغام فرستاده بود و ظهر، آنها 
جواب داده بودند و باز آقا پیغام داده بود که همان شب بروند براي 
صحبت ؛ بعد به ما خبر دادند که مردها رفته اند و ما زنها هم بعداً 

رفتیم و قرار عقد گذاشته شد.
اولین فرزند آنها محبوبه بود که به جهت ابتلا به بیماري 
مننژیت درگذشت . دومین فرزند حسین ، نام داشت که هم اکنون 
در کسوت روحانیت است . سومین فرزند آنها مریم است که تا 

دوره دکترا تحصیل کرده است . یورش ناگهاني مأموران ساواك در 
روز 13 دي 1343 به منزل امام براي دستگیري حاج آقا مصطفي 
سبب ترس و وحشت همسر او شد که با سقط جنین و از بین 

رفتن فرزند چهارم ایشان همراه بود.
حاج آقا مصطفی از ابتدا در فعالیت های سیاسی در دوران 

انقلاب حضور جدی و پررنگی داشته است.
بر  از همان روزهای نخستین فعالیت های سیاسی پدرش 
ضد حکومت پهلوی، در کنار او به فعالیت سیاسی پرداخت و 
در پیشبرد حرکت اسلامی نقش بسزایی داشت. روح الله خمینی 
در روز 4 آبان 1343 علیه لایحه کاپیتولاسیون و انقلاب سفید 
سخنرانی کرد و چند روز بعد در 13 آبان شبانه دستگیر و به 
ترکیه تبعید شد.  پس از این ماجراها، نیروهای امنیتی ایران، 
مصطفی خمینی را دستگیر و به ترکیه و سپس عراق تبعید 
کردند. او در نجف به مبارزه بر ضد حکومت پهلوی پرداخت و به 
ادعای مرکز اسناد انقلاب اسلامی، مشاور برجسته ای برای سید 
روح الله خمینی بود.  ساواک که از سابقه مبارزاتی مصطفی خبر 
داشت در 15 خرداد 134۲ دستور جلب او را به شهربانی قم صادر 
کرد. مأموران زمانی که مصطفی در خانه آیت الله مرعشی نجفی 
مشغول صحبت با او بود، به آن جا یورش بردند و او را دستگیر 
کردند و مدت 57 روز در زندان قزل قلعه و در سلول انفرادی 
زندانی کردند.  در 8 دی 1343 او را از زندان آزاد کرده و در 13 
دی که تنها 5 روز از آزادی اش می گذشت به دنبال استقبال 
چشمگیر مردم، مأموران حکومتی به خانه او در قم حمله کردند و 

بار دیگر مصطفی را دستگیر و به تهران اعزام می کنند. 
آیت الله مصطفی خمینی یک سال در شهر بورسای ترکیه به 
حالت تبعید ماند اما باز سعی در بازگشت به ایران کرد و با رئیس 

سازمان امنیت بورسا در این زمینه اقدام به گفتگو کرد تا در مورد 
بازگشتش به ایران با نعمت الله نصیری گفتگو کند. نصیری شرط 
حضور مصطفی خمینی را ماندن در خانه ای روستایی و عدم 
ارتباط با انقلابیون اعلام کرد که با عدم موافقت مصطفی، وی به 

همراه پدرش در تبعید ماند. 
در 13 مهر 1344 سید مصطفی خمینی و پدرش از ترکیه 
به عراق تبعید شدند و در ۲3 مهر در نجف ساکن شده و با هم 

شروع به تدریس کردند. 
آقا مصطفی در عراق نیز از مبارزه دست نکشید و به دنبال 
اوج گیری نهضت رهایی بخش فلسطین، تلاش کرد که روحانیون 
خارج از کشور به پایگاه های فلسطین بروند و در آن جا دوره 
ببینند، وی حتی خود تحت آموزش های نظامی قرار گرفت. 
فعالیت های او سبب شد که در ۲1 خرداد 1348 رئیس جمهور 

وقت عراق، احمد حسن البکر، او را تهدید به برخورد کرد.
آیت الله سید مصطفی خمینی در 1 آبان 1356 در 47 سالگی 
طی حادثه ای که جزئیات آن همچنان مورد بحث است، در شهر 
نجفبه شهادت رسید. او از آغاز فعالیت های سیاسی همواره مورد 
تهدید نیروهای امنیتی قرار داشت و با توجه به همراهی گسترده 
او در فعالیت های روح الله خمینی در ایران و عراق، از سوی مقامات 
ایرانی و عراقی شدیداً مورد تهدید قرار داشت، به همین دلیل 
هنگام انتشار مرگ او، برای بسیاری از انقلابیون قابل قبول نبود 
که مرگ وی به صورت طبیعی اتفاق افتاده باشد، علاوه بر اینکه 
تا آن زمان نشانی از بیماری جدی در او دیده نمی شد. روح الله 
خمینی در تشییع جنازه فرزندش همانند تشییع جنازه های دیگر 
فقط پنج دقیقه مانده به آغاز تشییع جنازه در محل حضور یافت 
و پس از حرکت دادن جنازه تا محل مشخصی جمع را همراهی 

کرد و سپس بازگشت. 
بعضی براین باورند که شهادت آقا  مصطفی، سنگین ترین 
ضربه برای امام خمینی )ره (بود. این اتفاق به جهت پیامدهای 
آن در داخل ایران نیز قابل تأمل است چرا که مراسمی که در 
عزای وی برگزار می شد، در تشدید مخالفت ها و فعالیت های ضد 
حکومت پهلوی مؤثر بود. از سویی عده ای معتقدند که با شهادت 
آقا  مصطفی، نهضت امام خمینی)ره ( شتاب بیشتری یافت و امام 
خمینی )ره (مبارزه را جدی تر دنبال کرد، بنظر می رسد از این 
جهت امام خمینی)ره( در سخنرانی اش به همین مناسبت مرگ 

مصطفی را از »الطاف خفیهٔ الهی« نامید. 
در پی مرگ  آقا مصطفی، امام خمینی )ره(در پیامی کوتاه 

چنین نوشت: 
انا لله و انا الیه راجعون

در روز یکشنبه نهم ذی القعده الحرام 13۹7 مصطفی خمینی، 
نور بصرم و مهجه قلبم دار فانی را وداع کرد و به جوار رحمت حق 

تعالی رهسپار شد.
اللهم ارحمه واغفر له واسکنه الجنه بحق اولیائک الطاهرین 
علیهم الصلوه والسلام.  نمازمیت را آیت الله سید ابوالقاسم خویی 
بر جسد آقا مصطفی خمینی اقامه کرد و پس از تشییع، وی را 
در حرم علی ابن ابی طالب و در کنار قبر محمدحسین غروی 

اصفهانی )کمپانی( دفن کردند.

به مناسبت سالروز شهادت آیت الله سیدمصطفی خمینی

مروری بر زندگانی آیت الله سیدمصطفی خمینی
در دیدار سردار مجتبایی  بامدیرعامل شرکت گاز استان قم عنوان شد

مسئولیت محوری پلیس در سایه گسترش 
تعاملات با دستگاه ها

فرمانده انتظامی استان قم گفت: مسئولیت محوری در نیروی انتظامی در سایه 
گسترش تعاملات و تقویت ارتباطات با دستگاه های خدمتگزار است. 

سردارکاظم مجتبایی در دیدار غلامرضا فرجی مدیرعامل شرکت گاز استان قم 
ضمن قدردانی از زحمات و تلاش های مجموعه کارکنان این شرکت، اظهارداشت: 
همانطور که در جلسه شورای اداری استان مطرح شد همه دستگاه ها جزئی از 
یک مجموعه کل بوده و باید در کنار یکدیگر باشند. وی افزود:گرچه وظایف پلیس 
مشخص و تبیین شده بوده و مسئولیت اداره کل گاز نیز مشخص است اما تعامل و 
تفاهم دستگاه ها در خدمات دهی مطلوب به شهروندان از اهمیت بالایی برخوردار 
است. فرمانده انتظامی استان قم با بیان این که مدیریت عقلانی یعنی کمک دستگاه 
ها به یکدیگر در مسئولیت ها و مأموریت ها، گفت: شان دستگاهی مانند اداره گاز که 
همواره در حال خدمات رسانی به مردم و حل مشکلات شان است برای قراردادن 
شهروندان در مدار عزت و فضای امن و آرام شان بسیار بالا و با ارزشی است. وی 
تاکید کرد: فقط امنیت نیست که می تواند افراد را به یک ساماندهی فکری و 
جسمی و روانی برساند بلکه مجموعه های خدماتی نیز می توانند آسایش، امنیت 
و آرامش مردم را فراهم آورند بنابراین پلیس مانند گذشته برای پیشرفت پروژه ها 
در کنار این سازمان خواهد بود چون اهداف آن در جهت خدمت به مردم، نظام و 
کشور است. "غلامرضا فرجی" مدیر عامل شرکت گاز استان قم نیز ضمن قدردانی 
از همکاری تمامی دستگاه ها بخصوص نیروی انتظامی، گفت: از پروژه هایی که 
باعث رضایتمندی مردم قم شد منطقه جمکران بود که سالیان متمادی متقاضی 
گاز بودند اما به دلیل خارج بودن از محدوده ی شهرداری پروژه انجام نشده بود که 
با پیگیری های استاندار و نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در شورای 
تامین استان مصوب و عملیات آن را از دهه فجر آغاز و تاکنون در کوچه ها و معابر 
فرعی اجرایی و اکنون نیز بر روی معابر اصلی در حال فعالیت بوده که از توجه ویژه 
فرمانده انتظامی استان قم برای برنامه ریزی ترافیکی این پروژه قدردانی می کنم.

عضو هیات رئیسه مجلس  تاکید کرد

لزوم افزایش مراکز درمانی تامین اجتماعی در قم
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: افزایش مراکز ملکی درمانی 
و شعب تأمین اجتماعی در قم را خواسته 75۲ هزار بیمه شده تأمین اجتماعی 
از مدیران ارشد این سازمان است.  احمد امیرآبادی فراهانی در دیدار مدیرکل و 
مسوولان شعب تأمین اجتماعی استان با تقدیر از اقدامات انجام شده در مجموعه 
تأمین اجتماعی قم تصریح کرد: اغلب مخاطبان سازمان تأمین اجتماعی بخش 
آسیب پذیر و کارگر جامعه است و خدمت به این عزیزان افتخار و ارزش بالای 
معنوی دارد. وی با بیان این که قم از جایگاه بین المللی برخوردار است اظهار کرد: 
خدمت در این استان عشق می خواهد و مسئولان اجرایی که عهده دار منصب 
می شوند فقط به خدمت به مردم فکر کنند. نماینده مردم قم در مجلس تاکید 
کرد: از تمام مدیرانی که تلاش خود را در جهت خدمت رسانی بی منت و صادقانه 
به مردم خوب قم کنند حمایت می کنیم. امیرآبادی خاطرنشان کرد: مدیران تأمین 
اجتماعی در استان در تعامل با مجموعه وزارت کار و همچنین دستگاه های مرتبط 
باید به کمک بخش تولید بشتابند و مساعدت در راستای توسعه اشتغال پایدار 
اولویت کاری آنان باشد. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی افزایش مراکز 
ملکی درمانی و شعب تأمین اجتماعی در قم را خواسته 75۲ هزار بیمه شده تأمین 
اجتماعی از مدیران ارشد این سازمان عنوان کرد و افزود: خدمات رسانی در استان 
قم با تردد سالانه بیش از ۲3 میلیون زائر، نگاه ملی را می طلبد و مدیران ارشد 
سازمان تأمین اجتماعی نسبت به این موضوع تدبیری بیاندیشند. در ابتدای این 
دیدار مدیرکل تأمین اجتماعی قم فرصت خدمتگزاری در قم را ارزشمند توصیف 
کرد و گفت: خدمت به مردم قم در کنار آستان کریمه اهل بیت)ع( و مراجع عظام 
تقلید یک موهبت الهی به مسئولان استان است. علی اصغر دادخواه افزود: تأمین 
اجتماعی قم با داشتن 75۲ هزار بیمه شده در حدود 58 درصد جمعیت استان 
را زیرپوشش دارد و خدمات مختلف بیمه ای و درمانی ارائه می کند. وی ضریب 
پشتیبانی بیمه ای در استان قم را 6.7 اعلام و تاکید کرد: اولویت کاری سازمان 
تأمین اجتماعی بر کمک به توسعه اشتغال پایدار در استان قم متمرکز خواهد شد.

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم  خبرداد

میزبانی و اجرای 1۰تور صنعتی شرکت 
شهر ک های صنعتی قم 

مدیرعامل شرکت شهرك های صنعتی استان قم، از اجرا و میزبانی 10 تور صنعتی 
واحدهای تولیدی استان در سطح کشور با هدف کسب و انتقال دانش فنی و 

تجربی سرمایه گذاران در نیمه اول سال خبر داد.
مهندس امیرطیبی نژاد در حاشیه بازدید از واحدهای صنعتی با اعلام این خبر 
اظهارداشت: معاونت صنایع کوچك این شرکت با ارزیابی میدانی و نیاز سنجی صورت 
گرفته در سطح واحدهای صنعتی و همچنین اعلام نیاز خوشه های کسب و کار 
استان و با استفاده از ظرفیت بخش خصوصی اقدام به برگزاری و میزبانی از 10 تور 
صنعتی طی شش ماهه نخست سال نمود.  وی با بیان اینکه تعیین محور تورهای 
صنعتی براساس شناسایی نقاط قوت صنایع مختلف کشور  و نیاز استان برنامه ریزی 
گردیده است گفت: سعی شده است تا کلیه بخش های مختلف صنعت استان بتوانند 
از ظرفیت تورهای صنعتی استفاده کنند و با حضور در واحدهای صنعتی فعال در 
کشور از روشها، تجربیات و توانمندی های آنها استفاده کنند. مدیرعامل شرکت 
شهر کهای صنعتی قم همچنین به نقش موثر خوشه های کسب وکار در تورهای 
صنعتی اشاره کرد ویادآور شد: در سال گذشته صنایع کوچك استان توانست 15 تور 
برگزار کند که با درخواست و استقبال و اعلام نیاز خود واحدهای صنعتی و همچنین 
تلاشهای عاملین خوشه هااین آمار در نیمه نخست سال 7 تور در خارج استان و 
میزبانی سه تور در داخل بود که این آمار تا پایان سال نسبت به سال گذشته افزایش 
خواهد داشت. وی ادامه داد: در همین مدت صنعتگران و فعالان خوشه های کسب 
وکار استان با حمایت شرکت شهر کهای صنعتی استان در نمایشگاه های خارجی  و 
داخلی حضور یافتند که توانستد ضمن معرفی توانمندیهای صنعتی و تولیدی استان 

با فضا و بازارهای بین المللی ارتباط مستقیم برقرار کنند .

در بخش آموزش همگانی

روابط عمومی آبفای قم موفق به کسب 
رتبه برتر کشور شد

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم موفق به کسب رتبه برتر در هفتمین 
جشنواره روابط عمومی های برتر صنعت آب و فاضلاب کشور در بخش آموزش 
همگانی شد.  به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، هفتمین 
جشنواره روابط عمومی های برتر صنعت آب و فاضلاب کشور با حضور مدیرعامل 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور و مشاور وزیر و مدیرکل دفتر وزارتی و ارتباطات 

مردمی وزارت نیرو در سالن خلیج فارس نمایشگاه های بین المللی تهران برگزار شد.
برتر در بخش های  روابط عمومی های  از  تندیس  و  لوح  اهدا  با  این مراسم  در 
مختلف هفتمین جشنواره تجلیل شد که در بخش آموزش همگانی روابط عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان قم به عنوان یکی از رتبه های برتر این جشنواره مورد 
تقدیر قرار گرفت. رئیس هیات مدیره و مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور در لوح تقدیر خود خطاب به محمد کربلایی مدیر روابط عمومی و آموزش 
همگانی شرکت آب و فاضلاب قم آورده است: رشد و توسعه صنعت بزرگ آب و 
فاضلاب، مدیون تلاش بی وقفه و بی دریغ مدیران و متخصصانی است که دانش، 
تخصص و عمر گران بهای خود را سرمایه ای برای سربلندی و سازندگی نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران قرار داده اند. حمیدرضا جانباز با تبریک موفقیت کسب شده 
در بخش آموزش همگانی توسط روابط عمومی آبفای قم در هفتمین جشنواره روابط 
عمومی های برتر صنعت آب و فاضلاب کشور، از تلاش های صورت گرفته در راستای 
کسب این رتبه تقدیر کرده است. یادآور می شود شرکت آب و فاضلاب استان قم 
طی سال های گذشته اقدامات چشمگیری را در راستای فرهنگ سازی مصرف بهینه 
آب به ویژه در بین دانش آموزان به انجام رسانیده است. اجرای طرح حامیان آب در 
5۲0 مدرسه ابتدایی، انتخاب 4 هزار و 400 حامی آب در مدارس، اجرای برنامه های 
آموزشی، نمایشی و ترویجی در مدارس، برگزاری جشنواره آب صدای زندگی بخشی 

از فعالیت های شرکت آب و فاضلاب در این زمینه به شمار می رود.

ایمان : گروه گزارش 
اشاره :

زیبنده شهر فرهنگی قم نیست که در هسته مرکزی  این شهر که محل تردد 
طلاب و روحانیون ، دانشجویان و کارمندان ، کسبه و اقشار مختلف  است، هیچ  
کیوسک روزنامه فروشی وجود نداشته باشد .مسئولان شهری و فرهنگی باید  
در این خصوص چاره اندیشی کنندو نسبت به ایجاد مراکز عرضه مطبوعات  
درهسته مرکزی و و دیگر نواحی  و مناطق و شهرک ها وشهرهای تابعه  اقدام 

نمایند. . 
از مهمترین مراکز عرضه مطبوعات،  کیوسک های روزنامه فروشی  یکی 
روزنامه ها و محصولات فرهنگی است که علی رغم برگزاری برخی نشست ها 
و جلسات و نیز تصمیم گیری ها بهبودی در وضعیت این دکه ها به وجود نیامده 
و موجب نارضایتی مردم،  مدیران روزنامه ها و دکه داران استان قم شده است. 
قم به عنوان یکی از شهرهای فرهنگی و مذهبی و ام القری جهان اسلام شناخته 
شده است و مطبوعات، کتاب و محصولات فرهنگی نیز یکی از شاخصه های 
فرهنگی مهم محسوب می شود این در حالی است که وضعیت مطبوعات در این 
استان به دلیل مشکلاتی در سیستم عرضه آن  وجود دارد ، بسیاری از بخش 
های فرهنگی را تحت الشعاع قرار داده است.قم به دلیل وجود مراکز علمی، 
آموزشی و حوزوی از شهرهای مهم فرهنگی کشور به شمار می رود و همچنین 
وجود بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( نیز بستر حضور زایران زیادی 
را در این شهر فراهم کرده است که این امر بستر اقدامات فرهنگی گسترده ای 
را ایجاد کرده که کتاب و مطبوعات یکی از این اقلام تاثیرگذار فرهنگی است.با 
توجه به حضور طلاب از 98 کشور جهان، دانشجویان و زائران فراوان در قم باید 
از این فرصت برای گسترش فرهنگ دینی و اسلامی بهره برد و این امر مستلزم 
عرضه صحیح محصولات فرهنگی است.عرضه محصولات  فرهنگی یکی از 
بخش های مهم در ارتقاء فرهنگ جامعه است که محصولات و اقلام فرهنگی به 
راحتی و با تنوع بالا، برای مردم قابل دسترس باشد و روزنامه ها به عنوان یکی 
از این محصولات است که متاسفانه چرخه عرضه و توزیع آن  در قم به درستی 

نمی چرخد..

حسین عبداللهی مطرح کرد
کمبود شدید دکه های مطبوعاتی در سطح شهرقم 

حسین عبداللهی نیز دراین خصوص  گفت: توسعه فعالیت های فرهنگی یکی از بخش 
های فعالیتی شهرداری است و اینکه روزنامه ها و دیگر مطبوعه های فرهنگی به اندازه 
دیگر اجناس، به وفور و سهل الوصول در دسترس عموم مردم باشد، از جمله فعالیت های 

فرهنگی است که شهرداری باید در این بخش نیز اقدامات موثری انجام دهد.
حسین عبداللهی با اشاره به  اینکه کمبود شدید دکه های روزنامه فروشی در سطح 
شهرقم احساس می شود  اظهارداشت : کار فرهنگی درآمد و بازده مالی چندانی ندارد و  

نمی توان با فروش آنها اجاره بهای دکه ها را پرداخت کرد.
وی بیان کرد: با توجه به فرهنگی بودن شهر و تعدد مراکز فرهنگی در استان قم و 
تاثیرگذاری بالای این مراکز ،تعدد روزنامه ها، نشریات و مجلات تخصصی دسترسی راحت 
مردم به آن باید بیشتر مورد  توجه مسئولان قرار گیرد چراکه نبود چنین فضایی و یا کمبود 

آن تاثیرگذاری فرهنگی را کم می کند.
قائم مدیرمسئول و سردبیر روزنامه ایمان تاکید کرد: رفع مشکلات کمبود دکه های 
مطبوعاتی نیازمند ایجاد زیرساخت های لازم و همکاری در همکاری در سطوح بالا میان 
شهرداری و مسئولان فرهنگی استان است.عبداللهی یادآور شد: اگر این مشکلات در سطح 
شهر رفع نشود و محصولات فرهنگی در زمان و مکان درست آن به دست مردم نرسد 

مهمترین کارهای فرهنگی نیز انجام شود، تاثیر چندانی نخواهد داشت. 
وی در پایان سخنان خود  گفت : طرح مدونی در این زمینه تهیه کرده است و در صورت 

اعلام نیاز مسوولان آن را ارائه خواهم کرد.

مدیر مسئول روزنامه 19 دی :
باید در سیاست های اجاره دکه های مطبوعاتی  در قم تجدید نظر شود 

مدیر مسئول روزنامه 1۹ دی  نیز در این خصوص گفت: وضعیت عرضه مطبوعات 
درهسته  مرکزی شهرقم بسیار ناگوار است.

مرتضی داستانی افزود: زمانی در هسته مرکزی شهر قم  که عمده فعالیت ها و رفت و 
آمدها را دارد 10 دکه روزنامه فروشی بود ولی الان یک دکه هم وجود ندارد.وی تاکید کرد: 
شهرداری در همه جای شهر مجوز می دهد جز هسته مرکزی شهر قم  که نیاز اساسی 
مردم و روزنامه ها است.وی در ادامه با اشاره به اینکه حتی برخی از دکه های مطبوعاتی 
به عرضه محصولات غیرمطبوعه می پردازند، گفت: تنها اسم این دکه ها به نام مطبوعات 
است ولی به کام دیگر محصولات تمام می شود.داستانی عنوان کرد: برای برون رفت از 
این مشکل باید ساز  و کار دیگری اندیشیده شود و اگر شهرداری تنها به فکر تامین منافع 
مالی خود باشد قطعا مسیر نادرستی را در حق مطبوعات رفته است و باید در سیاست های 
اجاره داری از دکه ها حتما تجدید نظر شود چراکه مطبوعات و محصولات فرهنگی برای 

دکه داران اصلا درآمدزا نیست.

کاظمی مدیر توزیع نشریات استان قم :
اجاره دکه های مطبوعاتی در قم بالاست

مدیر توزیع نشریات استان قم نیزدر این خصوص  گفت: کمبود مراکز عرضه مطبوعات 
در استان قم به شدت احساس می شود و در سطح شهر دکه جز چند دکه که به تعداد 

انگشتان دست هم نمی رسد، دیده نمی شود.
محمد کاظمی افزود: مطبوعات با زحمت و هزینه زیاد تولید می شود، با هزینه گزاف 
چاپ شده و به استان های مختلف به صورت شبانه حمل و ارسال می شود تا صبح روزنامه 
ها روی دکه روزنامه فروشی ها در دسترس مردم قرار گیرد ولی متاسفانه در استان قم 
جایی برای توزیع وجود ندارد.وی تاکید کرد: حتی در مرکز شهر نیز که محل تردد مردم، 
طلاب، دانشجویان و دانش آموزان است هیچ دکه ای وجود ندارد و با توجه به تعداد کم 
دکه  ها برای عرضه محصولات فرهنگی و روزنامه چطور می توان انتظار داشت که مردم 

تمایل بالایی به مطالعه و خرید روزنامه داشته باشند.
وی بیان کرد: در حال حاضر برخی کتابفروشی ها و سوپرمارکتی ها اقدام به فروش 
روزنامه ها می کنند که اولا این محل ها چندان شناخته شده و در دید مردم نیست و 

همچنین فروش و یا عدم خرید روزنامه ها اهمیتی برای این مغازه داران ندارد.
کاظمی عنوان کرد: روزنامه ها با هزینه های بالا برای این مغازه داران ارسال می شود ولی 
در نهایت جز فروش چند شماره از رونامه ها مابقی به دفتر روزنامه ها ارجاع داده می شود.

وی همچنین بر بالا بودن اجاره دکه های روزنامه فروشی تاکید کرد و گفت: هزینه 
های دکه ها از محل فروش روزنامه ها و محصولات فرهنگی تامین نمی شود بنابراین 
دکه داران کنار این محصولات، اجناس دیگری نیز عرضه می کنند.وی یادآور شد: نگاه 
شهرداری به این دکه ها کاملا تجاری است و فرقی میان این دکه های مطبوعاتی با دکه 
های غیرمطبوعاتی 7۲ تن در ورودی شهر  وجود ندارد.کاظمی افزود: استان قم یک شهر 
فرهنگی است ولی متاسفانه به ا ندازه کافی دکه روزنامه فروشی ندارد این در حالی است 
که برخی استان های کوچک همجوار استان از تعداد بالایی دکه مطبوعاتی برخوردارند.

وی خاطر نشان کرد: همچنین اغلب دکه های مطبوعاتی تنها نام مطبوعات را یدک می 
کشندو به دلیل اجاره بهای بالای دکه آنها مجبورند دیگر محصولات و اقلام را برای فروش 
در دکه های خود عرضه کنند. وی در پایان سخنان خود به این نکته اشاره کرد که فضاهای 
مجازی تاثیر منفی زیادی بر روی فعالیت مطبوعات، مجلات و روزنامه ها گذاشته است و 
روزنامه نیز برای ماندگاری و رقابت با دیگر رسانه ها باید اقدام به تهیه محتوای تولیدی، 

تخصصی و حرفه ای کنند.

محمد بهرامی راد یکی از دکه دران قدیمی استان قم:
اجاره دکه های مطبوعاتی  در قم بالا است

برخی از دکه داران استان قم  نیز با اعلام نارضایتی از وضعیت دکه ها خواستار رسیدگی 
و توجه بیشتر مسوولین امر به وضعیت آنها شدند. محمد بهرامی راد  یکی از دکه دران 
قدیمی استان قم گفت: به دلیل مشکلات زیاد دکه داری بسیاری از دکه داران این شغل 
را رها کرده و آن را تعطیل کرده اند.وی بالابودن اجاره بهای دکه ها را یکی از مهمترین 
مشکلات آنان عنوان کرد و گفت: فروش محصولات فرهنگی به هیچ وجه جوابگوی کرایه 
بالای دکه ها نیست و دکه داران مجبور به فروش دیگران اقلام می شوند چراکه محصولات 
فرهنگی فروش چندانی ندارد.وی یادآور شد: دکه داران مجبورند برای تامین کرایه دکه 
خود به شهرداری اقلام و محصولات دیگری نیز در دکه ها عرضه کنند در غیر این صورت 
نمی  توانند اجاره بهای دکه خود را بپردازند.بهرامی خاطر نشان کرد: دکه داران تحت 
حمایت و پوشش هیچ نهاد و سازمانی نیستند و به دلیل کم بودن تعدادشان هیچ اتحادیه 
و صنفی نیز ندارند که پیگیر مشکلات و خواسته هایشان باشد.وی با اشاره به قدیمی بودن 
برخی از دکه ها گفت: دکه مستقر در ابتدای خیابان 45 متری صدوق عمر بالایی دارند 
بطوری که عمر این دکه ها از  صاحب آن بیشتر است و رسیدگی خاصی نیز به آن نمی 
شود به طوری که قدیمی ترین دکه دار استان قم در خیابان چهارمردان اکنون این دکه 

را تعطیل کرده است.

یک شهروند قمی :
 مراکز عرضه مطبوعات دردسترس مردم  نیستند 

شهروند قمی  نیز از وضعیت کمبود دکه های مطبوعاتی نیز گله مندند محمد قاسمی در 
این زمینه گفت: برای خرید یک روزنامه باید ساعتها وقت بگذاریم و نباید دکه مطبوعاتی 
در نزدیک خیابان مردم را بسیار به زحمت می اندازد.وی خاطر نشان کرد: در دکه ها 
محصولات مختلفی عرضه می شود که بعضی اوقات بسیار ضروری است ولی چون دکه 
مطبوعاتی در خیابان ما نیست کار را مشکل می کند.وی تاکید کرد: برای خرید ماهنامه و 
مجلات تخصصی باید یک ساعت وقت گذاشته و با صرف هزینه خود را به دکه مطبوعاتی 
برسانیم که این سختی ما برای برای خرید شماره های بعدی آن منصرف می کند.مریم 
سخایی یکی دیگر از شهروندان قمی گفت: گاهی خرید یک روزنامه خاص آنقدر دشوار 
است که برای تهیه آن مجبور هستیم تا به دفتر آن روزنامه مراجعه کنیم.وی ادامه داد: 
در گذشته و چند سال قبل تعداد دکه های مطبوعاتی در سطح شهر بیشتر شده بود و 
روزنامه ها و مجلات به راحتی در دسترس مردم قرار می گرفت ولی اکنون بسیاری از آن 

دکه ها تعطیل شده است.

معاون مطبوعات و تبلیغات  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم :
ارشاد به تنهایی نمی تواند مشکلات دکه های مطبوعاتی را رفع کند

معاون مطبوعات و تبلیغات  اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم نیز در این زمینه 
گفت: برای ساماندهی و نظم بخشی و صدور مجوزهای دکه های مطبوعاتی در حال مکاتبه 

با سازمان میادین شهرداری قم هستیم تا به وضعیت این دکه ها رسیدگی شود.
محمدجواد محرابی افزود: تاکنون ۲1 مجوز دکه مطبوعاتی به متقاضیان داده شده است 

ولی تعداد فعال این دکه ها به این میزان نیست و اغلب غیرفعال هستند.
محرابی تصریح کرد: بر اساس گزارش سازمان میادین 11 دکه به ارائه محصولات 

فرهنگی و مطبوعاتی می پردازند و 37 دکه نیز دکه غیرمطبوعاتی هستند..
وی با اشاره به تعاملات برقرار شده با سازمان میادین گفت: قرار است با مذاکراتی با 
دکه داران این دکه های غیرمطبوعاتی انجام شود تا این دکه ها نیز محصولات فرهنگی 

و مطبوعاتی را عرضه کنند در مرحله اول برای این اقدام با دکه داران مذاکره خواهد شد.
وی با اشاره به ساماندهی دکه های مطبوعاتی از دغدغه های این اداره کل است، تاکید 
کرد: عواید دکه ها باید به قدری باشد که بتوان آنها را توسعه داد و این هدف نیاز به تدبیر 

و برنامه ریزی دارد.
محرابی تصریح کرد: ساماندهی و رفع مشکلات در زمینه دکه های روزنامه فروشی یک 
امر بین دستگاهی است و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی نمی تواند به تنهایی آن را 

حل و فصل نماید.
وی در ادامه از برگزاری جلسه ای با شهرداری در این زمینه خبر داد و گفت: باید در 
خصوص جانمایی ها و عرضه محصولات در این دکه ها با شهرداری به تفاهم برسیم.وی 
بیان کرد: شهرداری برای اجاره بهای دکه های مطبوعاتی و غیرمطبوعاتی تفاوت قائل است 

و اجاره بهای دکه مطبوعاتی بسیار پایین تر از دکه های غیرمطبوعاتی و تجاری است.

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم  :
آماده  افزایش مراکز عرضه مطبوعات  در سطح شهر قم هستیم

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم  نیز 
در این زمینه به خبرنگار ما  گفت: در 11 نقطه پُر رفت و آمد از سطح شهر کیوسک های 

مطبوعاتی تحت نظارت سازمان میادین فعالیت می نمایند. 
علیرضا مظفری با توجه به موافقت مناطق و تعداد متقاضیان در سطح شهر؛ کیوسک 
مطبوعاتی وجود دارد، افزود: ضمن اینکه وجود فضای مجازی و سرعت در انتشار اخبار 
به صورت آنلاین اقبال عمومی را نسبت به مطالعه نشریات و جراید کم رنگ نموده 
است. وی در خصوص گله مندی بهره برداران در خصوص اجاره بهای بالای کیوسک 
های مطبوعاتی گفت: اجاره بهای غرفه های مطبوعاتی در سطح شهر نسبت به سایر 
کیوسک ها نظیر عرضه مایحتاج و تنقلات قیمت ناچیزی دارد و همین اجاره بهای ناچیز 
هم با توجه به نظر کارشناس رسمی دادگستری تعیین می شود و چناچه کاربری غیر 
مطبوعاتی داشته باشند با توجه به محل قرارگیری غرفه های مطبوعاتی قیمت بالاتری 
خواهند داشت. وی تصریح کرد: با توجه به جلسات مشترک فی مابین سازمان میادین 
و اداره کل ارشاد و همچنین معاونت مطبوعاتی تصمیم گیری شد نسبت به استقرار 
کیوسک های مطبوعاتی در مکان هایی که پُر رفت و آمد تر هستند و در معرض دید 
بیشتری می باشند اقداماتی انجام شود. مظفری بیان کرد: همچنین افزایش فضای عرضه 
مطبوعات و گسترش شبکه توزیع جراید، نشریات و محصولات فرهنگی از جمله اقدامات 
سازمان میادین در آینده می باشد. وی در راستای نوسازی و بازپیرایی کیوسک های 
مطبوعاتی یادآور شد: چناچه کیوسکی دارای مشکل خاصی باشد؛ چه از لحاظ بصری و 
چه از لحاظ فنی؛ نسبت به رفع موارد و ایرادهای آن اقدام مقتضی انجام خواهد گرفت. 
وی تاکید کرد: برای توسعه فرهنگ در این شهر مقدس قم  باید اقدامات  اساسی انجام 
شود و سازمان میادین آمادگی دارد همانطور که پیش تر گفته شد جهت افزایش فضای 
عرضه مطبوعات و گسترش شبکه توزیع جراید، نشریات و محصولات فرهنگی اقدامات 

موثری انجام دهد. 
 از آنجا که  در سالهای  اخیر کمبود  مراکزعرضه مطبوعات در شهر قم  نارضایتی همه 
دست اندارکاران  تولید و عرضه و خریداران مطبوعات را به همراه داشته است مسئولان 
فرهنگی  و شهری قم باید در اسرع وقت برایاین مشکل  چاره اندیشی کنند چرا که ادامه 

این روند زیبنده شهر مقدس  قم که ام القراء جهان اسلام است نیست.

مسئولان چاره اندیشی کنند؛

 کمبود شدید دکه های مطبوعاتی درشهر قم 






